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Jistě jste si, milí spoluobčané, povšim-
li nové postavy s výraznými reflexními 
prvky poblíž přechodů pro chodce. Od 
1. června jsme posílili městskou policii 
o nového asistenta, který bude pomá-
hat strážníkům při dohlížení na bezpeč-
nost a pořádek jak na komunikacích, tak 
v dalších městských lokalitách. Finanční 
prostředky pro tuto pozici poskytl úřad 
práce. Věřím, že posila v podobě asis-
tenta pro bezpečnost ve městě, bude pří-
nosem nejen pro občany, ale i pro ná-
vštěvníky Jilemnice. 

Co pro nás znamenají měsíce červe-
nec a srpen? Pro školáky a studenty let-
ní prázdniny, pro nás dospěláky dobu 
dovolených a pro naše město návštěvy 
turistů. 

Kulturní život v letních měsících 
zpestří nabídky Jilemnického léta. 
Máte chuť na něco hudebního, je libo 

taneček, zajímá Vás divadlo či dáváte 
přednost filmu? Podle svého gusta si vy-
berte a navštivte Zámecký park, Masary-
kovo náměstí či Společenský dům Jilm 
nebo Jilemnický pivovar. Již tradičně pa-
tří polovina července čtyřdennímu fes-
tivalu Krakonošovy letní podvečery, je-
hož pořadatelem je Jilemnicko – svazek 
obcí. Vavřinecká pouť nám připomene, 
že léto spěje do finiše, a s prázdninami 
se rozloučíme poslední srpnové odpole-
dne na Masarykově náměstí. 

Přeji Vám všem slunečné a pohodo-
vé měsíce, krásnou a zajímavou dovo-
lenou u nás nebo v některé zahraniční 
destinaci. Načerpejte síly, energii a pro-
žijte nezapomenutelné zážitky. Návštěv-
níkům Jilemnice přeji nádherný pobyt 
a touhu vracet se zpět do našeho ma-
lebného městečka.

Jana Čechová

Sloupek starostky

Zdravé město – seriál – odpady
Dnes trochu odbočíme od klasických 
odpadů a jejich následné likvidace, 
přesto sami uvidíte, že recyklovat jde 
opravdu skoro všechno. Dnes se bude-
me zabývat zpětným odběrem elektro-
zařízení. O co jde, vám už prozradí dal-
ší řádky.

Už deset let funguje v České republice 
zpětný odběr, oddělený sběr, násled-
né zpracování a recyklace vyřazených 
elektrozařízení. Ale popořádku!

Možná hned přesně nevíte, co si 
představit pod pojmem vyřazené elek-
trozařízení. Je to jednoduché. Je to 

jakýkoli elektrospotřebič, který vám už 
dosloužil. Od mobilních telefonů přes 
mixéry, elektrické hračky, televize až po 
lednice, pračky a mrazáky. Zkrátka vše, 
co ke svému provozu potřebuje buď ba-
terie nebo zapojit do elektrické sítě.

Možná byste byli překvapeni, co vše 
lze na takovém vysloužilém elektrospo-
třebiči ještě po rozebrání recyklovat. 
Plasty, kovy, barevné kovy, sklo. A to je 
právě účel systému zpětného odběru. 
Nyní už vám i název přijde logický, my 
od vás jednoduše starý spotřebič odebe-
reme zpět. Tím se snažíme, aby se nám 
tyto výrobky nedostávaly do běžného 
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komunálního či nebezpečného odpa-
du, ale v odděleném systému sběru se 
shromažďovaly na určených místech, 
odvážely ke zpracování, rozebrání a re-
cyklaci.

Za tímto účelem byla vytvořena síť 
zpětného odběru, která zahrnuje ně-
kolik subjektů a každý v něm má svou 
funkci. S některými z nich se na „své 
společné cestě se svým elektrospotřebi-
čem“ setkáte, jiné pracují v pozadí a sta-
rají se o to, aby to vše fungovalo.

Ten s kým se jistě setkáte, je poslední 
prodejce. A máme tu další pojem daný 
zákonem a který vypadá složitě. Je to 
ale zase jednoduché, je to zkrátka ob-
chod, kam si jdete nový spotřebič kou-
pit. Možná se nyní divíte, proč když se 
tu máme bavit o vysloužilých spotřebi-
čích, je najednou řeč o koupi nového. 
Má to ale souvislost.

Nepochybně jste zaznamenali, že 
součástí ceny nového spotřebiče je dnes 
i tzv. viditelný příspěvek na recyklaci. To 
je těch pět či deset korun, které zaplatíte 
při koupi spotřebiče ještě k jeho ceně. Je 
pochopitelné, že tento příspěvek může-
te vnímat negativně a mylně se můžete 
domnívat, že se tím nákup nového spo-
třebiče „zdraží“. Ceny spotřebičů se tím 
ale nezměnily. Jen je z ceny výrobku vi-
ditelně vyčleněn náklad na zpětný od-
běr a recyklaci. Tento příspěvek prodejci 
nezůstává, ale v plné výši ho odvádí do 
systému zpětného odběru.

Další zákonnou povinností posled-
ního prodejce je zajistit, abyste při ná-
kupu nového elektrozařízení měli mož-
nost odevzdat starý elektrospotřebič 
přímo v jeho prodejně, a to ve stejném 
počtu kusů a podobném typu, jaký na-
kupujete, tzv. kus za kus. Tedy půjdete-
-li si koupit třeba nový fén, můžete ten 
starý vzít sebou a v prodejně ho nechat. 

Prodejce je povinen ho od vás převzít. 
To platí pro jakýkoli elektrospotřebič. 
Třeba i lednici.

Dalším subjektem, který hraje svou 
roli, je obec či město. I ti mají zákonem 
danou povinnost vytvořit pro své občany 
možnost odevzdat starý elektrospotře-
bič jinam než do komunálního odpadu. 
Možnosti a způsoby jsou různé. U nás 
v Jilemnici můžete odevzdat tyto výrob-
ky do sběrného dvora, kde se shromaž-
ďují podle druhů a následně odvážejí ke 
zpracovateli. Kdo náš sběrný dvůr na-
vštěvujete, jistě jste si všimli speciálním 
velkých zelenožlutých kontejnerů. Tak 
ty právě slouží na velké elektrospotře-
biče, jako jsou lednice, mrazáky, prač-
ky apod.

Do sběrného dvora je možné vyslou-
žilé elektro odevzdat bezplatně a to 
i pro občany, kteří nemají trvalé bydliš-
tě v našem městě. To je umožněno tím, 
že celý systém zpětného odběru je fi-
nančně podporován.

Kromě sběrného dvora máte v našem 
městě možnost odevzdat tyto výrobky 
ještě do kontejnerů. Ať už velkých čer-
vených, které stojí na některých stanovi-
štích tříděného odpadu, nebo do malých 
boxů v budově městského úřadu v době 
jejich hodin pro veřejnost.

Ať už se starý elektrospotřebič dosta-
ne do zpětného odběru jakoukoli ces-
tou, je nakonec odvezen ke zpracovate-
li. Technologie zpracování se liší. Někdy 
jde o ruční demontážní linku, kdy pra-
covníci rozebírají spotřebiče na jednot-
livé části a díly a ty třídí podle možnosti 
jejich následného využití či recyklace. 
To bývá zejména u velkých elektro, 
u nás je to zatím jediná cesta zpraco-
vání. 

Existují už ale i moderní zpracovatel-
ské linky, a u nás je už také jedna, která 
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Níže citovaná usnesení byla schválena 
jednomyslně, není-li uvedeno jinak.

ZM schvaluje poskytnutí dotace 
z Grantového programu města Ji-
lemnice na rok 2016 Českému kr-
konošskému spolku SKI Jilemnice, 
Jana Buchara 985, Jilemnice, ve výši 
90 000 Kč na projekt „Spoluúčast na 
nákup čtyřkolky a mulčovače pro 
údržbu lyžařských tratí“ a uzavření 
veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí 
této dotace. 

ZM schvaluje poskytnutí dotace 
z Grantového programu města Jilem-
nice na rok 2016 Paul Dance, z. s., 
Horská 2, Vrchlabí, ve výši 80 000 Kč 
na úhradu vlastního podílu dotace 
z MŠMT ČR na zakoupení vícemíst-
ného vozidla a uzavření veřejnopráv-
ní smlouvy o poskytnutí této dotace. 

ZM schvaluje poskytnutí dotace 
z Grantového programu města Jilem-
nice na rok 2016 Jilemnicku – svazku 
obcí, Masarykovo náměstí 82, Jilem-
nice, ve výši 60 000 Kč na akci „Kra-
konošovy letní podvečery 2016“, ko-
nané od 13. 7. 2016 do 16. 7. 2016 
v Jilemnici a uzavření veřejnoprávní 
smlouvy o poskytnutí této dotace.

ZM schvaluje záměr prodeje části po-
zemku ppč. 1798/1 v k. ú. Jilemnice 
o výměře cca 8 300 m². 
pro: 11, zdrželi se: 6 (Deml, Kožnar, 

Malý, Sucharda, Trýznová, Válek)
ZM schvaluje zadání Změny č. 3 

Územního plánu Jilemnice.
ZM schvaluje přísedící Okresního 

soudu v Semilech: Jiří Erben, Jilemni-
ce, J. Weisse 1205, Ondřej Laštovka, 
Jilemnice, Metyšova 1196, Bohuslava 
Petrovická, Jilemnice, Roztocká 1000.

Z usnesení zastupitelstva a rady města

dokáže malé elektrospotřebiče zpraco-
vat bez zásahu lidské ruky. Princip je 
takový, že na začátku linky se do drtiče 
dají celé kompletní spotřebiče, ty jsou 
celé rozdrceny na frakci o větší velikosti 
a v dalších částech linky se oddělují jed-
notlivé druhy materiálu na základě je-
jich fyzikálních a chemických vlastnos-
tí – přes magnety, síta, lázně. Tím vlastně 
získáme jednotlivé využitelné či už dále 
nevyužitelné komodity.

Aby celý tento systém provozně a or-
ganizačně fungoval, je zaštítěn tzv. ko-
lektivními systémy. Zjednodušeně ře-
čeno to jsou firmy, které se starají, aby 
všechny vazby mezi výrobci, prodej-
ci, obcemi a zpracovateli fungovaly. 
Kolektivní systémy jsou tři, každý se 

specializuje na určitý druh elektrozaří-
zení a jejich jména jste již jistě zazna-
menali. Jedná se o Asekol, Eletrowin 
a Ekolamp.

Snad se mi podařilo srozumitelně 
vysvětlit princip zpětného odběru elek-
trozařízení, proč a jak funguje, a že je 
z článku patrné, využít a recyklovat lze 
opravdu skoro vše. Jen se nad tím mu-
síme zamyslet a věnovat tomu čas a ná-
mahu. Stojí to ale jistě za to!

Odpadový systém města má na sta-
rost odbor rozvoje, investic a majet-
ku našeho městského úřadu. Konkrét-
ní dotazy a připomínky můžete uplatnit 
u Dagmar Stolínové, tel.: 481 565 206, 
e-mail: stolinova@mesto.jilemnice.cz.

–ds–
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Výsledky anketních šetření 2016
7. dubna 2016 se v Erbovním sále Krko-
nošského muzea uskutečnilo již desáté 
Fórum Zdravého města, na kterém účast-
níci definovali největší problémy Jilem-
nice. Tyto problémy byly následně ově-
řeny anketou mezi obyvateli. Do oběhu 
bylo dáno celkem 2 200 anketních líst-
ků. O roznos ankety se v letošním roce 
postarali dobrovolníci z komise Zdravé-
ho města a MA21, za jejich akční pří-
stup jim patří velký dík. Anketa probí-
hala od 2. do 19. května 2016. Celkem 
bylo do sběrných krabic vhozeno 525 
anketních lístků, z hodnocení bylo vyřa-
zeno 10 anketních lístků, u kterých ne-
došlo k řádnému vyplnění dle pravidel 
(zaškrtnutí max. 2 problémů). 

Cílem ankety bylo ověřit, zda respon-
denti cítí jako důležité stejné problé-
my, které byly naformulovány na Fóru. 
Výstupem ankety jsou tzv. „ověřené 

problémy“, tzn. průnik problémů for-
mulovaných v rámci Fóra i v rámci an-
kety (u jednotlivých problémů se nesčí-
tají hlasy získané na Fóru a v anketě, ale 
pouze se sleduje jejich průnik – tj. zda 
se vyskytly do 10. místa v obou přípa-
dech a jsou tedy „ověřené“). 

Konečná sada ověřených problémů (se-
řazeno podle abecedy):
Problém č. 1: Cyklostezky – pokračo-

vat v budování nových 
Problém č. 2: Rekonstrukce autobu-

sového a vlakového nádraží
Problém č. 3: Stavba kluziště v pro-

storu bývalé teplárny
Problém č. 4: Udržení střední školy 

v Jilemnici ve struktuře současných 
oborů

Problém č. 5: Ulice Žižkova – re-
konstrukce komunikace, okružní 

ZM schvaluje Janu Čechovou, sta-
rostku města, zodpovědným politi-
kem projektu Zdravé město a místní 
Agenda 21.

RM ukládá pracovní skupině pro so-
ciální bydlení zpracovat návrh na vy-
užití bytů pro sociální účely.

RM ruší otevřené řízení s názvem 
„Všesportovní a volnočasový  areál 
Hraběnka“ vyhlášené ve věstníku 
veřejných zakázek pod ev. číslem 
517808, protože se v průběhu zadá-
vacího řízení vyskytly důvody hodné 
zvláštního zřetele, pro které nelze na 
zadavateli požadovat, aby v zadáva-
cím řízení pokračoval.

RM schvaluje dohodu o spolupráci 
mezi Dětským centrem Jilemnice se 

ZŠ speciální a MŠ speciální Jilemnice 
dle předloženého návrhu. 

RM schvaluje uspořádání 54. Podkr-
konošské výstavy drobného zvířec-
tva ZO Českého svazu chovatelů ve 
dnech 13.–14. 8. 2016 v areálu zá-
meckého parku v Jilemnici.

RM souhlasí s provedením záměru 
rekonstrukce objektu č. 5 – márnice 
a s modernizací chladícího zařízení 
v areálu Masarykovy městské nemoc-
nice na stpč. 142 v k. ú. Jilemnice.

RM souhlasí s konáním závodu auto-
mobilů do vrchu pořádaného Sdru-
žením českého autosportu, Praha 5, 
Vrážská 1498, po trase Vrchla-
bí – Hrabačov – Mrklov v termínu 
23.–24. 7. 2016. –pf–
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křižovatka u stadionu a ulice K Bříz-
kám

Problém č. 6: Vybudování chodníku 
v ulici Roztocká

Problém č. 7: Využití a financování 
provozu objektu bývalé spořitelny

Kromě navržených problémů vzešlo 
z ankety spousta dalších podnětných 
názorů, které byly zaznamenány a pře-
dány představitelům města.

S ověřenými problémy se bude dále 
pracovat, jejich řešení bude předloženo 
zastupitelům města, pro každý problém 
bude navržen postup řešení, harmono-
gram řešení, náročnost na rozpočet, 
bude určen odpovědný garant, který 
bude dohlížet nad postupnou realizací 
nápravných opatření. 

Počet hlasů obdržených na fóru 
a v anketě naleznete v samostatné ta-
bulce na barevné příloze.

Anketní lístek v letošním roce zá-
roveň obsahoval možnost vyjádřit se 
k využití budovy bývalé spořitelny. Cel-
kem se k jejímu možnému budoucímu 

stavu vyjádřilo 204 respondentů. V bu-
dově bývalé spořitelny si nejvíce pře-
jete vidět městskou knihovnu (např. 
včetně čítárny, studovny) – 153 hlasů, 
výstavní síň / místo pro konání verni-
sáží (různá díla, školní výstavy, místní 
umělci) – 44 hlasů, kavárnu (popřípadě 
i internetovou) – 30 hlasů, galerii (regio-
nální malíři, výstavy místních škol, kera-
mika, sklo) – 17 hlasů), informační cent-
rum (zachování jeho umístění popřípadě 
i rozšíření prostor) – 15 hlasů, základní 
uměleckou školu (přesun z Valdštejnské 
ulice) – 10 hlasů. Respondenti obvykle 
uváděli kombinace několika aktivit např. 
knihovna v patře, kavárna v přízemí, vý-
stavní prostor ve vestibulu. 

Detailní vyhodnocení anketních še-
tření naleznete na www.mestojilemni-
ce.cz, pod odkazem Zdravé město/Akce 
pro veřejnost. Děkujeme Vám všem, kte-
ří jste se anketního šetření zúčastnili! 
Těšíme se na setkání s Vámi na příštím 
ročníku Fóra Zdravého města, kde Vám 
představíme dosažené kroky v řešení 
výše uvedených problémů. –PN–

O Hraběnce
Co se děje na Hraběnce?

Všichni „Jilemničáci“ zřejmě znají pro-
jekt nového Všesportovního a volnoča-
sového areálu na Hraběnce. Rozpočet 
celého projektu je stanoven 50 mil. Kč 
bez DPH a naše město se zavázalo vy-
členit si ze svého rozpočtu na tuto akci 
max. 20 mil. Kč.

Pracovní komise, která se celým pro-
jektem více jak rok zabývá, získala veš-
kerá povolení pro realizaci stavby vydá-
vaná orgány státní správy (tj. podklady 

pro územní i stavební povolení), na je-
jichž základě bylo v minulých týdnech 
vypsáno výběrové řízení na zhotovitele 
stavby. Podrobné podklady k výběrové-
mu řízení si vyžádalo 17 stavebních fi-
rem a 4 z nich odevzdaly podklady do 
výběrového řízení. Žádný z účastníků 
však nenabídl cenu, která by respektova-
la městem stanovené limity. Žádná z při-
hlášených firem nebyla ochotna za námi 
požadovanou cenu areál na Hraběnce 
vybudovat. Z tohoto důvodu a v soula-
du se zákonem Rada města Jilemnice 
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rozhodla dne 25. 5. 2016 usnesením 
č. 119/16 o zrušení uvedeného otevře-
ného řízení.

Vedení města stojí nyní před roz-
hodnutím, jak dále postupovat, když 
jeho zájem vytvořit areál pro veřejnost 

i sportovce nadále trvá. Ve hře jsou dvě 
realistické varianty.

První je navýšení financí a vybudo-
vání areálu, druhou je, že proběhne re-
vize projektu a jeho částečná úprava. 
V tomto případě by zůstala zachována 
všechna sportoviště, která mají sloužit 
jak veřejnosti, tak i aktivním nebo vr-
cholovým sportovcům. V následujících 
týdnech bude komise analyzovat před-
nosti a příležitosti obou variant a hledat 
nejpřijatelnější možnosti řešení pro Ji-
lemnici a její občany.

Ať bude finální volba jakákoliv, jis-
té je, že areál stát bude. První stavební 
práce by mohly začít v polovině října.

Aleš Vaněk, člen Rady města
a vedoucí projektu

Koupaliště ano, ale jaké?
Druhý (drahý) pokus a mnoho 
nezodpovězených otázek

V první řadě bych se rád omluvil všem 
spoluobčanům, že jsem je v minulém 
článku mylně informoval o finančních 
nákladech na nové koupaliště. Není to 
tedy těch zmíněných 50 milionů korun, 
ale rovných 82 milionů! Toto číslo jsem 
si nevymyslel, ale zaznělo na jednání 
zastupitelstva 25. 5. 2016.

Otázka č. 1: Jak je možné, že zastu-
pitelstvo města schválilo rekonstrukci 
letního koupaliště do výše investičních 
nákladů 50 mil. Kč, a přitom se vesele 
projektuje dílo za 82 mil. Kč?

Zmíněného zasedání zastupitelstva 
jsem se zúčastnil. Chvályhodná byla 
snaha opozičních zastupitelů zjistit, jak 
vlastně došlo k rozhodnutí projekto-
vat nerezovou vanu a dozvědět se, zda 

existuje zápis z jednání pracovní skupi-
ny, jejíž předseda (MVDr. Ott) na otáz-
ku, zda navštěvuje plavecký bazén v Ji-
lemnici, prohlásil, že nikoli, protože má 
bazén vlastní.

Otázka č. 2: Existuje zápis z jedná-
ní pracovní skupiny, kde se rozhodlo 
o projektování nerezové vany? 

Autor projektu p. Ing. Šmíd se snažil 
srozumitelně vše vysvětlit. Dozvědě-
li jsme se mimo jiné, že součástí akce 
nebude (z důvodů ochrany přírody) sli-
bovaný kemp. Horší už byla možnost 
rozumně diskutovat. Zřejmě proto paní 
starostka znenadání diskusi ukončila 
a dala odhlasovat „nerez“. 

Otázka č. 3: Je normální, že nejprve 
pozvu občany města na jednání zastu-
pitelstva (viz květnový zpravodaj) a po-
tom jim nedám možnost se k danému 
tématu vyjádřit? 



8

Zajímavé je, že nikoho, kdo hlasoval 
pro nerezovou vanu, vůbec nepřekvapi-
la „nová“ cena za rekonstrukci koupa-
liště: 82 mil. Kč! A to ještě nemusí být 
cena poslední.

Otázka č. 4: Našla se snad v Jilemni-
ci ropa nebo v lomu Za Lázněmi zlato, 
že si město může dovolit takový luxus?

Výsledkem je, že tady budeme mít 
nerezové „necky“, do kterých se bude-
me v případě příznivého počasí chodit 
koupat zřejmě na směny, protože se do 
nich fakt moc lidí nevejde. Město bude 
investovat spoustu peněz do areálu Hra-
běnka, ale v zimě nebude na čem ly-
žovat, protože nebude z čeho vyrobit 
umělý sníh. Nemluvě o nákladech na 
provoz a celoroční údržbu. 

Otázka č. 5: Odkud se bude brát 
voda na zasněžování Hraběnky?

Původně jsem to do otázky koupališ-
tě nechtěl zatahovat, ale když jsem viděl 
tu marnost na jednání zastupitelstva, tak 
mi to nedá. Už jsem to napsal minule – 
koupaliště ano, ale za jakou cenu? To se 
město zadluží, aby mohlo stavět  areál 
Hraběnka (který prý také určitě nebude 
stát původně slibovaných 50 milionů Kč) 
a zároveň koupaliště za dalších 82 mi-
lionů? V tom případě si mohou obča-
né z lokality Za Lázněmi, Spořilova, Na 
Drahách nebo Na Nouzově nechat zdát 
o opravě silnic a chodníků. Kdo tam 
někdy jel, tak ví, o čem mluvím. Zby-
dou pak vůbec nějaké peníze na vhod-
né prostory pro městskou knihovnu, na 
chodník v ul. Roztocká, na slibovanou 
cyklostezku do Martinic nebo na opravu 
rozpadávajícího se Areálu služeb (bývalé 
OSP), nebo na případnou koupi a opra-
vu bývalé spořitelny? Na řešení parková-
ní na sídlišti? O tom, že město nedokáže 
zainvestovat žádné stavební pozemky, 
snad ani raději nebudu mluvit. A to jsou 

prosím jen některé body z definovaných 
problémů Jilemnice. Je smutné, když se 
současná podoba projektu prosazuje jen 
pro to, že byla součástí volebního pro-
gramu, a to bez ohledu na funkčnost 
a nemalé prostředky na provoz.

Rád bych ukončil své povídání nějak 
optimisticky, ale nic mě nenapadá.

Karel Novotný ml.,
občan města Jilemnice

Jednání zastupitelstva města jsou veřej-
ná, dopředu plakátovaná, přesto nejsou 
veřejností asi příliš oblíbená soudě z ná-
vštěvnosti našich občanů. Výjimku tvo-
ří zastupitelstva, která mají na programu 
ožehavá témata. V minulosti mezi ně 
patřil například prodej městských bytů, 
lyžařský vlek na Kozinci, optimalizace 
středního školství. V současnosti je to 
zase transformace Masarykovy městské 
nemocnice, stavba všesportovního a vol-
nočasového areálu na Hraběnce, pro-
jekt letního koupaliště, potřebné chod-
níky v různých částech našeho města… 
Většina z nich jsou velké projekty, které 
přesahují jedno volební období, a tudíž 
v nich pokračuje následné zastupitelstvo. 
Veškeré investiční kroky města se opíra-
jí o usnesení zastupitelstva nebo rady. 
Tak je tomu i u výše zmiňovaných při-
pravovaných projektů. Nemohu souhla-
sit s obsahem článku pana Novotného, 
mrzí mě, že si neprověřil kritizované sku-
tečnosti. Co se týká jednání zastupitel-
stva města 25. 5. 2016, tak zápis z něho 
(včetně všech schválených usnesení) je 
veřejný, k dispozici je i zvukový záznam 
na webu města. Ve zpravodaji či na face-
booku se snažíme informovat spoluobča-
ny o probíhajících projektech. Možná je 
informací málo, proto Vám gestoři pro-
jektů Vaše dotazy rádi zodpoví.

Jana Čechová, starostka
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Společenská rubrika
Životní jubilea – květen 2016

91 let
Jiří Kučera, Dolení 45
89 let
Zdeňka Strnadová, Jana Buchara 495
88 let
Olga Gabrielová, Komenského 69
Věra Neumannová, Jana Buchara 495
Vlastimila Syrůčková, Jilemnice 98
Zdeňka Tangelmayerová, K Vodojemu 261
87 let
Světluška Haalová, Spořilovská 453
Věra Jindřišková, Metyšova 378
Ludmila Vanclová, Jar. Havlíčka 482
86 let
Jiřina Bencová, Na Kozinci 735
Libor Hendrych, Jubilejní 452
Vladislav Steinocher, Jana Weisse 999
Jan Trobl, Jaroslava Havlíčka 389
85 let
Antonín Černý, Geologa Pošepného 289
80 let
Helena Husárová, Jar. Havlíčka 483
Oldřich Riedl, Jeriova 992
75 let
Jana Moravcová, Jana Weisse 497
Věra Šírová, Na Drahách 253

Všem jubilantům přejeme pevné zdraví 
a hodně životní pohody do dalších let.

Vítání občánků

Ve dnech 13. a 27. května 2016 jsme 
v obřadní síni jilemnické radnice přiví-
tali nové občánky našeho města. Jsou to:
Jakub Štencel
Martina Průchová
Anna Drahokoupilová
Barbora Kopecká

Antonín Honců
Hubert Nesvadba
František Paradýs
Lucie Vencová
Filip Špulák
Emma Kracíková
Hana Vobrová
Eliška Novotná
Viktorie Mosaad Pěničková
Matěj Halíř
Adam Gabriel
Vojtěch Lukášek
Emma Szabó
Barbora Málková

Dětem i jejich rodičům přejeme hodně 
zdraví, radosti a spokojenosti

Úmrtí – květen 2016 

Danuše Machovcová (*1932)
Jaroslava Pipišová (*1958)

Pozůstalým rodinám projevujeme 
upřímnou soustrast.

Za SPOZ Jolana Kozáková

Vzpomínka

1. července uplyne 
10 let od chvíle, kdy 
nás opustil pan Ol-
dřich Hrubý, rodilý 
„Jilemničák“, spor-
tovec s nezlomnou 
vůlí a nadšením 
a pro mnohé kamarád se svérázným 
humorem.

Byl místopředsedou Sokola Jilemni-
ce, členem výboru a pokladníkem ČKS 
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Krátké zprávy a oznámení

SKI Jilemnice a jilemnického Klubu 
českých turistů. – Vy, kteří jste ho znali, 
vzpomeňte s námi.

Manželka Hana Hrubá
a dcery s rodinami

Speciální škola Srdíčko

V pátek 20. 5. nás přišla pobavit tato 
školička s pořadem „Les se zvířátky“.

Bylo to velmi hezké. Dva krásné smr-
ky vytvořené z papíru a sluníčko i jejich 

zvířátkovské oděvy byly také bezvad-
né. Písničky nazpívané paní ředitelkou 
neměly chybu. Obdivovali jsme práci 
všech žen, které se podílely na tomto 
pořadu. Byly to: paní ředitelka Mgr. Iva 
Nálepková, Mgr. Marcela Šebková, 
Bc. Hana Jakouběová, Václava Buryjá-
nová, Ivana Grzešová, Lucie Čadanová. 
Obdivujeme jejich podíl na tomto vy-
stoupení. Moc se nám to všem líbilo.

Všichni zúčastnění
z pečovatelského domu

Krkonošské muzeum v Jilemnici 
(Správa KRNAP). Otevřeno denně od 8 
do 12 a od 13 do 16 hodin mimo pon-
dělí. Otevřeno rovněž o státních svát-
cích dne 5. a 6. července.

Výstavy:
— Zámek: 
Dne 10. června v 17 hodin jsme v Er-

bovním sále slavnostně zahájili výstavu 
Duše plná koleček – tajemství mecha-
nických hraček a figur. Velmi přitažlivá 
výstava potrvá do 25. září. 

Zámecká interiérová expozice Jana 
Nepomuka hraběte Harracha (1828 až 
1909) – „Ze života českého kavalíra“ 
nabízí prohlídku Janovy pracovny, lož-
nice, jídelny, pánského salonu a dám-
ského salonku, předpokoje, chodby 
a schodiště.

— Čp. 1
Ve znamení tří deklarací – výstava 

jsme připravili ve spolupráci s pražským 
Ústavem pro dokumentaci totalitních re-
žimů. Ve zlomových okamžicích nejen 
českých, ale i světových dějin 20. stole-
tí deklarovali zástupci šlechtických rodů 
hlásících se k českému národu věrnost 

státu v době nejvyšší míry ohrožení 
a sounáležitost s jeho občany. Toto od-
vážné a málo známé vystoupení samo-
zřejmě neuniklo Hitlerově pozornosti 
a signatáři akce neušli tvrdému pronásle-
dování. Stranou nezůstávají ani otázky 
související s kolaborací šlechty na jed-
né straně a jejím zapojením do protina-
cistického odboje a s tím souvisejícími 
postihy na straně druhé. Součástí výsta-
vy je též expozice Zámecké automobi-
ly s fotografiemi historických automobi-
lů české aristokracie včetně automobilů 
hrabat Harrachů. Tato část expozice je 
připravena ve spolupráci v Národním 
technickým muzeem v Praze. V prodeji 
nabízíme vynikající knihu Zámek s vůní 
benzínu. Výstava potrvá do 4. září. 

Náš Krakonoš – výstava přibližuje 
tuto pohádkovou bytost z několika po-
hledů dětem i dospělým. Největší z vy-
stavených figur Krakonoše měří více 
jak dva metry! Akce potrvá do 11. září 
2016.

Ve dnech 13. a 15. července se v rám-
ci Krakonošových letních podvečerů 
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uskuteční rozšířené prohlídky. Mimo 
našich expozic si budete moci s průvod-
cem prohlédnout cenný interiér kostela 
sv. Vavřince a případně Zvědavou ulič-
ku, unikátní soubor lidové architektury. 
Větší skupiny prosíme, aby se ohlásily 
předem. Vstupné se nezvyšuje!

Dne 13. července se ve 20 h se v zá-
meckém nádvoří uskuteční koncert Po-
cta Janu hraběti Harrachovi. Sólisté ope-
ry Divadla F. X. Šaldy vystoupí v pořadu 
Rety plné operety a přiblíží nám klasic-
ká díla tohoto oblíbeného žánru. Po 
koncertu budou následovat noční pro-
hlídky zámku.

Městská knihovna Jaroslava Havlíčka 
Měsíc červenec a srpen probíhají 

v duchu „Léto s knihou“. Zveme vás do 
knihovny nejen za novými tituly a kniž-
ními tipy na dovolenou, ale také na prá-
vě probíhající burzu knih. V rámci ro-
dinné registrace si mohou dětští čtenáři 
vybrat a zapůjčit knihu z mimořádné 
nabídky. Studentům je určeno prodlou-
žení výpůjček u doporučené četby.

Provozní doba o prázdninách zůstá-
vá dle stávající doby, pouze ve dnech 
1.–5. 8. 2016 bude knihovna pro veřej-
nost uzavřena. Veškeré informace najde-
te také na našem novém webu www.
jilemnice.knihovna.cz. Kouzelné léto 
s knihou!

Tradiční poutní koncert v kostele 
sv. Vavřince se uskuteční v pátek dne 
12. srpna v 19 hodin. Vystoupí známý 
soubor Musica Bohemica s pořadem Po-
cta Karlu IV. Vstupné: dospělí 150 Kč, 
důchodci, studenti a děti 80 Kč. 

Slavnostní poutní mše sv. se za dopro-
vodu chrámového sboru uskuteční v ne-
děli dne 14. srpna od 9 hodin. Srdečně 
zveme k účasti.

Cyklus letních koncertů a hudebních 
produkcí v evangelickém kostele v Kříž-
licích – Tradice alternativy 2016
– 6. 7. v 18 hodin – Hudba španělské 

kytary a jejích písní – Pavla Švestková 
(mezzosoprán) a Filip Moravec (kyta-
ra) – koncert u příležitosti svátků Cy-
rila a Metoděje a Mistra Jana Husa, 
pořádaný společně se s SD Jilm Jilem-
nice.

– 16. 7. v 18 hodin – Jiří Smrž – písnič-
kář, dřevorubec, čistič melioračních 
stok… s duší snílka. 

– 31. 7. v 9 hodin! – Bigbít v kostele – 
evangelické bohoslužby doprováze-
né účastníky letního bigbeatového 
kurzu

– 13. 8. v 18 hodin – Toulky s violami 
da gamba aneb procházky barokní 
Anglií a Itálií – La Gambetta – Elen 
Machová (barokní housle, viola da 
gamba), Věra Mikulášková (viola da 
gamba), Lucie Fišerová (virginal)

– 26. 8. v 18 hodin – Oboroh je „pri-
mitivní přístřeší na čtyřech kůlech, 
kde najde zvěř v zimě potravu a člo-
věk útočiště v čase nepohody“ – Slá-
vek Klecandr (textař, skladatel, kytary, 
zpěv), Roman Dostál (klávesy, zpěv), 
Libor Ježek (bicí, zpěv), Jaroslav Je-
tenský (basa, kytara, zpěv). Křesťan-
ská folkrocková kapela, která mimo 
jiné zhudebňuje biblické žalmy. 

– 10. 9. od 15 hodin – Křížlické podle-
tí – v rámci minifestivalu uzavírajícím 
letošní cyklus vystoupí od 15 hodin 
divadlo Vlastík s hrou Polojasno (ko-
medie: čemu dají přednost dva maza-
ní jezuité), od 17 hodin Tomáš Sed-
lák a Šlajchrti, od 18.30 Pepa Lábus 
a spol. 

Bližší informace na www.krizlice.evang-
net.cz.
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Balynka učila děti třídit v Jilemnici
V jilemnickém divadelním sále Karlo-

varské hudební divadlo má za bezmála 
třicet let svého trvání nejeden divadelní 
vryp na prknech, která znamenají svět, 
další dvě setkání s jilemnickým publi-
kem se uskutečnila ve středu dopoled-
ne od 8.30 a od 10.00 dne 18. května 
2016. Jilemnice nezklamala ani tento-
kráte, dvakrát zaplněný sál heterogen-
ním publikem mateřských a základních 
škol znal dobře problematiku třídění od-
padu a spolupráce při představení byla 
zcela příkladná. Děti nebyly pouze z Ji-
lemnice samotné, ale svážely je auto-
busy i z obcí k ní přilehlých. Sál, který 
malinko straší svojí robustností, se na-
konec ukázal jako akusticky velice pří-
jemný a ochotná technika vykouzlila 
světelným parkem příjemnou divadel-
ní iluminaci. Výstava Brána recyklace, 
umístěná ve foyeru divadla, vzbudila zá-
jem i těch nejmenších diváků. Květen se 
opět začal zahřívat, a tak se celý sou-
bor vydal rozkvetlou horskou krajinou 
do dalšího místa květnového sledu před-
stavení, do Železného Brodu.

Kristýna Sklenářová

Klub českých turistů pořádal dne 
28. května 2016 akci pod názvem „Za 
Krakonošem na Kozinec“. Této krásné 

akce se zúčastnily v hojném počtu jak 
děti z Jilemnice, tak ze širokého oko-
lí včetně dospělých. Nechyběl pán hor 
Krakonoš se svou družinou. Tato akce 
byla doprovázená country kapelou „Ko-
pečkáři“, kteří sklidili velký úspěch.

KČT – Jilemnice připravil pro děti 
různé vědomostní soutěže o ceny, napří-
klad poznávání Krkonoš, města Jilemni-
ce, Krkonošských pohádek atd. O boha-
té a chutné občerstvení se postaral Hotel 
Vyhlídka. Velké poděkování patří Hasič-
skému záchrannému sboru Libereckého 
kraje stanice – Jilemnice a městu Jilem-
nice, Informačnímu centru Jilemnice, 
kteří nám tuto akci pomohli uspořádat. 
Vřele děkuji všem sponzorům, kteří se 
na této nádherné akci pro děti podíleli. 
Poděkování patří také Televizi Krkono-
še. Všem členům KČT – odbor Jilemni-
ce děkuji za přípravu této akce pro děti 
a dospělé. Akci provázelo krásné poča-
sí. Všem velké děkuji!

Předsedkyně odboru KČT – Jilemnice

Žádáme autory, aby příspěvky do 
zpravodaje dodávali nejpozději v den 
uzávěrky. Na příspěvky dodané později 
nebude brán zřetel a zařadíme je, pokud 
budou ještě aktuální, až o měsíc poz-
ději. Uzávěrka zářijového čísla se koná 
v neděli 7. srpna 2016.

Za Krakonošem… Foto R. ČernáBalynka. Foto K. Sklenářová
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Praktikanti z gymplu a SOŠ
Každoročně přicházejí studenti z ji-
lemnického gymnázia a SOŠ s poža-
davkem absolvovat praxi na Městském 
úřadě v Jilemnici. Ne jinak tomu bylo 
i letos, kdy v měsíci květnu bylo přijato 
pět praktikantů.

Praxi jilemnických studentů lze shr-
nout dvěma slovy: „Povedli se!“ Tři stu-
dentky a jeden student pracovali v od-
boru kancelář tajemníka, kde v rámci 
týmové spolupráce zajišťovali fotodo-
kumentaci pro titulní stránky městské-
ho zpravodaje, připravovali článek o pe-
čovatelské službě včetně fotoreportáže 
a přirozeně pomáhali s dalšími admini-
strativními činnostmi, které jsou na od-
boru vykonávány. Pochopitelně plnili 
též úkoly, které vyplývaly z náplně je-
jich praxí. Jedna ze studentek byla za-
řazena na odbor územního plánování 
a stavebního řádu, a další na pracoviště 
památkové péče odboru rozvoje, inves-
tic a majetku.

Je mi velkým potěšením, že mohu 
touto cestou poděkovat celé pětici vel-
mi šikovných studentů Julianě Grzešo-
vé, Tereze Zajícové, Martinu Kupčíkovi, 
Zuzaně Ječné a Martině Scholzové. Vý-
sledky jejich práce můžete ostatně vidět 
právě v tomto vydání.

Dagmar Ouhrabková,
vedoucí odboru kancelář tajemníka

O pečovatelské službě

Pečovatelská služba Jilemnice sídlí 
v ulici Jaroslava Havlíčka a skládá se ze 
4 budov, ve kterých se nachází 74 bytů, 
z nichž jsou 3 budovy propojené. Peču-
je zde o občany se sníženou soběstač-
ností a umožňuje jim setrvat dlouho 

v domácím prostředí, které je pro tyto 
osoby nejsprávnější volbou. Tuto péči 
obstarává 6 zaměstnanců, 4 pečovatel-
ky, řidič a vedoucí pracovnice Danuše 
Šimková.

Paní Šimková nás seznámila se služ-
bami, které poskytují. Patří mezi ně do-
voz obědů, nákupy a různé pochůzky, 
při kterých je k dispozici i řidič se slu-
žebním autem (obstarání léků apod.), 
hygienická péče ve středisku, praní prá-
dla, drobné úkony v domácnosti, po-
moc při prostorové orientaci v domác-
nosti, dohled nad dospělou osobou atd.

Pracovní doba je od pondělí až do 
pátku, od 7.00 do 16.00 hodin, nejedná 
se o celodenní péči, a právě proto by si 
někteří klienti přáli, aby tyto služby byly 
dostupné po 24 hodin 7 dní v týdnu, ale 
bohužel to v dohledné době není mož-
né. O zbývající péči se proto musí po-
starat rodinní příslušníci.

Při návštěvě pečovatelského domu 
nás vedoucí Danuše Šimková provedla 
po pracovištích a zázemí pro klienty. Na 
první pohled nenápadná budova, která 
skrývá velice příjemné a útulné prostře-
dí. V minulých letech proběhla rekon-
strukce, při které byla vyměněna okna 
a provedeno zateplení budovy. Momen-
tálně probíhá oprava střechy, do které 
v minulosti dost zatékalo a byly vytope-
né kanceláře a byty. 

Přejeme paní Šimkové a ostatním za-
městnancům, aby se jim i nadále dařilo 
a měli mnoho klientů, kteří budu spo-
kojeni se službami pečovatelského do-
mova.

Martin Kupčík, Juliana Grzešová, 
Tereza Zajícová, Zuzana Ječná, 

studenti Gymnázia a SOŠ Jilemnice
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Soutěž Stejná šance
Dne 19. 5. 2016 ve 14 hodin proběh-
lo na Krajském úřadě Libereckého kraje 
slavnostní vyhlášení výsledků 7. roční-
ku soutěže Stejná šance – Zaměstnava-
tel 2016. Jedná se o prestižní soutěž za-
městnavatelů z Libereckého kraje, kteří 
lidem se znevýhodněním dávají na ote-
vřeném pracovním trhu stejnou šan-
ci jako ostatním a tím aktivně přispíva-
jí k jejich začleňování do společnosti. 
Soutěž vyhlásila nezisková organizace 
Rytmus Liberec, o. p. s. Záštitu nad sou-
těží převzala Mgr. Lenka Kadlecová, ná-
městkyně hejtmana Libereckého kraje 
pro sociální resort a Tibor Batthyány, pri-
mátor statutárního města Liberec. 

„Lidé se zdravotním znevýhodněním 
mají ztížené podmínky pro získání za-
městnání. Pokud jim ale poskytneme 

podporu, jsou schopni stát se rovnocen-
nými zaměstnanci a kolegy,“ říká Antó-
nia Dechťarová, ředitelka Rytmusu Li-
berec, o. p. s.

Základní podmínkou nominace do 
soutěže je zaměstnání na otevřeném 
trhu práce v běžných firmách, mimo 
chráněné prostředí. Sběr nominací za-
čal 21. března a byl ukončen 30. dub-
na 2016. Nominovat zaměstnavatele 
mohla široká veřejnost vyplněním on-
line nominačního listu a prostřednic-
tvím tištěných nominačních listů, které 
byly distribuovány na vybraných mís-
tech v Liberci, Jablonci nad Nisou, Čes-
ké Lípě, Jilemnici a Semilech. Celkem 
bylo obdrženo 32 nominací na 26 fi-
rem. Nominace byly vyhodnoceny pě-
tičlennou odbornou komisí. „Komise 

Soutěž Stejná šance. Foto J. Šilhán
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hodnotila krom jiného i typ pracovní 
smlouvy, zapojení zaměstnance do ko-
lektivu, přizpůsobení pracovních pod-
mínek a další,“ uvedla k hodnocení no-
minačních listů ředitelka organizace 
Rytmus Liberec Antónia Dechťarová.

Vítězi letošního 7. ročníku se stali: 
1. místo: KFC – AmRest, s. r. o., provo-
zovna Liberec, 2. místo: Galaxy Gastro 
s. r. o. – Restaurace Tankovka Skleník 
Česká Lípa, 3. místo: Masarykova měst-
ská nemocnice Jilemnice. 

Organizace Rytmus Liberec, o. p. s., 
při letošním vyhlášení udělila „Čestné 
uznání“ firmě Meki s. r. o. – provozovna 
NISA Liberec za příležitosti, které dáva-
jí lidem se zdravotním znevýhodněním 
v běžných pracovních podmínkách. 

Soutěž Stejná šance – zaměstnavatel 
se pořádá pravidelně každé dva roky 
již od roku 2004. Pokaždé je vyhlá-
šena v krajích ČR, kde působí organi-
zace, které se zabývají podporovaným 
zaměstnáváním. Kromě Libereckého 
kraje budou 7. ročník soutěže v letoš-
ním roce vyhlašovat také kraje: Karlo-
varský, Ústecký, Středočeský a hlavní 
město Praha. 

Aktuální informace, nominační listy 
i průběh předchozích ročníků nalezne-
te na internetových stránkách pořáda-
jící organizace: www.rytmusliberec.cz.

Rytmus Liberec, o. p. s.,
Ing. Antónia Dechťarová,

liberec@rytmus.org,
tel.: 773 800 661

Nádraží v Martinicích
Nová kulturní památka 
nadregionálního významu

Železniční stanice Martinice v Krko-
noších je komplexem historických bu-
dov a původního technického zařízení, 
včetně zabezpečovacího, které je do-
dnes plně funkční. Podobně zachovalá 
stanice nemá na území České republi-
ky obdoby. 

Po téměř třech letech byla železniční 
stanice Martinice v Krkonoších prohlá-
šena kulturní památkou. Pan ministr kul-
tury Herman a jeho rozkladová komise 
neshledaly podané rozklady majitelů re-
levantními a potvrdil rozhodnutí svého 
ministerstva ze dne 3. 12. 2015. 

Dne 16. 7. 2016 od 10.00 proběhne 
přímo na stanici oslava této mimořádné 
události. Společenská událost prohlá-
šení stanice kulturní památkou se koná 

pod osobní záštitou ministra dopravy 
Dana Ťoka, ministra kultury Daniela 
Hermana, generální ředitelky NPÚ Na-
děždy Goryczkové, hejtmana Liberecké-
ho kraje Martina Půty (zúčastní se osob-
ně), děkana ČVUT FD Miroslava Svitka 
(účast také přislíbil).

Na programu je vystoupení mnoha 
vzácných hostů. Jednak zástupců mi-
nisterstev dopravy, kultury, práce a so-
ciálních věcí, Národního památkového 
ústavu, Národního technického mu-
zea, ČVUT fakulty dopravní, Liberec-
kého kraje, místní samosprávy a mno-
ho dalších. Každý řekne několik slov 
k jeho zapojení do „Příběhu památky“. 
Nemohu opomenout přítomnost jejich 
hraběcích osvíceností Jana Nepomuka 
hraběte  Harracha s chotí.

Doprovodným programem bude 
jízda parního vlaku mezi Rokytnicí 
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Fairtrade snídaně
V Jilemnici se piknikovalo 
na podporu fairtradových 
a lokálních pěstitelů

Jilemnice, 14. května 2016 – Fairtradová 
káva, čaj, voňavé koláče z domácích va-
jec a fairtradového cukru, mléko a sýry 
od místních farmářů. Takové dobroty 
posnídalo více než sedmdesát lidí, kte-
ří se v sobotu sešli na společném pikni-
ku na zahradě fary sboru Českobratrské 
církve evangelické v Jilemnici. Dali tak 
najevo, že je zajímá, kdo a za jakých 
podmínek pro ně plodiny pěstuje. Piknik 
s názvem Férová snídaně NaZemi pro-
běhl v Jilemnici podruhé. I Jilemnice se 
tak přidala k dalším 159 místům v České 
republice, kde se piknikový happening 
pořádal. Akce probíhá tradičně na Svě-
tový den pro fair trade, který připadá na 
druhou květnovou sobotu.

„Atmosféra byla skvělá, nad očeká-
vání nám přálo i počasí. Mnozí spoji-
li férovou snídani rovnou i s obědem. 
Na začátku pikniku zaznělo violonce-
llo paní Kláry Hálové. V průběhu do-
poledne jsme ochutnali mnoho dobrot 
a specialit domácí kuchyně, vypili mno-
ho čaje a kávy. Za dobrovolný příspěvek 

bylo možné ochutnat i na místě pečenou 
palačinku z domácích vajíček a mléka 
z blízké farmy s domácí marmeládou. 
Ke koupi bylo i něco málo ze sortimen-
tu fairtradových potravin a surovin. Děti 
využily pískoviště, také možnost malo-
vání křídami na tabule, vybarvování 
omalovánek s fairtradovu tematikou, ně-
kteří odvážní se zapojili i do malé hu-
dební dílničky. Dospělí si lámali hlavu 
nad fairtradovým kvízem, diskutovali, 
objevovali nové recepty. A všichni jsme 
si náramně užili pobyt v krásné zelené 
zahradě doslova zalité sluncem,“ uvedla 
jedna z organizátorek jilemnické Férové 
snídaně Juliana Kostečková. Lea Vejclo-
vá, další z organizátorek, ještě dodala: 
„Velmi děkujeme všem, kdo se podíle-
li na přípravě letošní jilemnické Férové 
snídaně, i všem, kdo s námi posnídali, 
a podpořili tak myšlenku spravedlivého 
obchodu.“ Jilemnickou Férovou snídani 
pořádaly společně Farmářské trhy Jilem-
nice a místní sbor Českobratrské církve 
evangelické. Organizátory velmi potěšil 
zájem veřejnosti, mile překvapila i řada 
doma připravených specialit. Možnost 
zakoupit některé fairtrade produkty ji-
lemničtí „piknikáři“ uvítali, v Jilemnici 

a Vrchlabím, ve stanici bude stát něko-
lik zajímavých lokomotiv a železnič-
ních vozů, které budou veřejně přístup-
né, dále budou probíhat komentované 
prohlídky stanice, vystoupí krásné ma-
žoretky, hasiči SDH Martinice předve-
dou v akci historickou stříkačku. K po-
slechu zahraje několik kapel a flašinetů. 
Je přislíbeno zastavení několika veterá-
nů. Součástí oslavy bude křest turistické 

dvouvizitky „Železniční stanice Martini-
ce v Krkonoších“, jejíž prodej zde bude 
zahájen. Občerstvení po celou dobu 
akce je zajištěno.

Srdečně zveme všechny příznivce 
nové kulturní památky Železniční sta-
nice Martinice v Krkonoších

Ing. Petr Pěnička, předseda Spolku 
železniční historie Martinice 

v Krkonoších
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je totiž velmi obtížné fair trade výrob-
ky sehnat. 

Férová snídaně NaZemi je největší 
akcí na podporu fair trade v České re-
publice. Zájem o akci neustále stoupá. 
Do prvního ročníku se před šesti lety za-
pojilo 41 míst, letos už to bylo čtyřikrát 
tolik. „Férová snídaně je příjemnou akcí, 
která propojuje v daném místě lidi, kte-
ří přemýšlí o dopadech svého spotřeb-
ního chování,“ upřesnila koordinátor-
ka Férové snídaně Gabriela Štěpánková 
z neziskové organizace NaZemi, která 
akci zastřešuje. Společnou snídaní dali 
účastníci najevo, že upřednostňují pro-
dukty, při jejichž výrobě nebyla porušo-
vána lidská práva, poškozováno životní 
prostředí či zneužita dětská práce. 

Z aktuálně zveřejněných výsledků 
prodeje fairtradových výrobků vyplý-
vá, že nejprodávanějším produktem je 

káva. Té se dle organizace Fairtrade Čes-
ko a Slovensko prodalo v loňském roce 
v ČR 173 tun. Následují výrobky s fair-
tradovým kakaem, kterých se loni u nás 
prodalo 46 tun.

Další informace o Férové snídani na-
leznete na www.ferovasnidane.cz.

Kontakt: Farmářské trhy Jilemnice, 
www.trhyjilemnice.cz

Co je fair trade?

Fair trade je způsob obchodu, který 
dává drobným pěstitelům, řemeslní-
kům i zaměstnancům ze zemí Afriky, 
Asie a Latinské Ameriky možnost uži-
vit se vlastní prací za důstojných pod-
mínek. Pokud si český spotřebitel koupí 
fairtradový výrobek, dává tak přednost 
výrobkům, za nimiž nestojí zneužívání 
dětské práce.

Férová snídaně. Foto R. Šafránek
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Den bunkrů
Pamatujete si ještě ze svého dětství, jak 
jste si stavěli různé domečky, chatičky 
nebo bunkry třeba v blízkém lese či ne-
daleko Vašeho domova? Většina z rodi-
čů si tímto obdobím nepochybně prošla. 
Ale co generace dnešních malých dětí?

Některé děti mají to štěstí, že jejich 
rodiče chápou důležitost propojení dětí 
s přírodou a snaží se to dětem nabízet 
pravidelně, a to nejen honbou za turis-
tickými atrakcemi, ale jen „obyčejným“ 
pobytem třeba v lese, kdy děti dostanou 
prostor pro vlastní hru a rozvoj fantazie.

Velmi důležitým se jeví propojení 
s přírodou již v raném věku. Příroda na-
bízí vše v pravdivé formě, zbytečně ne-
zatěžuje dětský mozek přílivem nepo-
třebných informací a údajně má častý 
pobyt ve volné přírodě pozitivní vliv na 
děti s poruchou pozornosti. 

Chtěje v dětech prohloubit vztah 
k přírodě, uspořádali jsme 10. červ-
na Den bunkrů. Celá akce proběhla 

v nádherné lokalitě martinických rybní-
ků, kde jsme mohli využít dřevní hmotu 
určenou k prořezu či již volně ležící. Po-
dařilo se nám, rodičům a našim dětem, 
postavit dva krásné lesní domečky. Kdo 
ví, třeba se dětem tato zkušenost bude 
jednou hodit. Na stavbě se podílelo asi 
40 pracantů a že jsme se u toho pořádně 
zapotili, jistě potvrdí všichni přítomní. 

Děkujeme, že jsme mohli využít pro 
pořádání akce tuto nádhernou lokalitu, 
velice si vážíme těch, kteří se o tyto lesy 
a rybníky starají.

Od nepaměti byl člověk úzce pro-
pojen s přírodou, nyní se nacházíme 
v době maximální hojnosti všeho, pře-
važují hlavně materiální hodnoty, ale 
vše je pomíjivé, nelze jen čerpat, je nut-
né i dávat, udržovat a obnovovat.

Učme to své děti a učme je, aby mi-
lovaly přírodu. 

Za pořadatele OCH Jilemnice 
a skautský oddíl Piškoti Leona M.

Den bunkrů. Foto L. Šnajdr
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Jiřičky a rorýsi – krása, nebo starost?
Jiřičku obecnou zná asi každý, je to 
menší pták podobný vlaštovce. Má bílý 
kostřec a spodní část těla a k tomu má 
ocas trojúhelníkového tvaru bez vid-
ličky. Hnízda jiřiček jsou také poměr-
ně známá a to svou typickou podobou 
uzavřené misky s malým půlkruhovým 
vletovým otvorem a připevněná na fa-
sádě domu obvykle pod římsou nebo 
i v okenním výklenku. Jiřička hojně 
obývá města a sídliště. Přilétá k nám 
začátkem dubna a odlétá koncem září 
až v říjnu. V Jilemnici a i celkově v Pod-
krkonoší však její počty klesají. Jedná 
se totiž v poslední době o problematic-
ký druh. 

Jiřičky se přesunuly spolu s dalšími 
druhy do měst již před dávnou dobou 
a staly se tak synantropními druhy. Jsou 
tak již jako třeba rorýs, vzdálený příbuz-
ný jiřiček a vlaštovek, velmi vázané na 
lidská obydlí. Dříve byly jiřičky spolu 
s vlaštovkami vítanými hosty snad všu-
de – vychytávají totiž hmyz, který vadí 
lidem, roznáší nemoci a škodí na úrodě 
(hmyzožraví ptáci jistě ovlivňují množ-
ství hmyzích škůdců kulturních plodin 
a mohou tak být přínosem ke snižování 
množství používaných agrochemikálií). 
Hnízdo v domě bylo také považováno 
za štěstí. Dnes je situace jiná. Masivním 
zateplováním domů mizí hnízdiště, kte-
rá se obnovují jen částečně. Důvodem 
je obvykle zánik původní římsy, moder-
ní nesmáčivé omítky, na které se jiřič-
kám obtížně hnízdo přilepuje a v ne-
poslední řadě aktivní znemožňování 
hnízdění od majitelů nové fasády.

Rorýsům, kteří hnízdí nejčastě-
ji v podkroví nebo větracích otvo-
rech, ubývají hnízdní možnosti vlivem 

zateplování a rekonstrukcí střech také. 
Rorýsi jsou však na svá hnízda velmi sil-
ně vázaní, proto je u nich situace ještě 
dramatičtější. 

Úbytek jiřiček a rorýsů má za násle-
dek narušení potravních vztahů, a to ne-
jen k hmyzu, jak by se mohlo na první 
pohled zdát, ale také k dravcům, coby 
predátorům jiřiček. V Krkonoších je po-
zorován úbytek ostřížů, který je dáván 
do souvislosti s klesající početností ji-
řiček. 

Většina lidí namítne, že hnízdící jiřič-
ky jim znečišťují novou fasádu a okna. 
Nejprve je potřeba upozornit na to, že 
všichni volně žijící ptáci jsou chráněni 
zákonem. Kromě jiného je zapověze-
no úmyslné poškozování, odstraňování 
nebo ničení hnízd, a to nejen v hnízd-
ní době (kdy by byl zásah nejhorší), ale 
i mimo ní. Zákon umožňuje do hníz-
da zasáhnout, pouze neexistuje-li jiné 
uspokojivé řešení, což ve správním ří-
zení posuzuje příslušný orgán ochrany 
přírody, kterým je v tomto případě odbor 
životního prostředí Městského úřadu Ji-
lemnice. Obvykle je pak při povoleném 
shození hnízda nutné vytvořit hnízdiště 

Foto L. Petrilák
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nové v místě, kde nevadí. Způsobů, jak 
hnízdění umožnit, aniž by vadilo nové-
mu plášti domu, je více a konkrétní ře-
šení je individuální. Je možné usměrnit 
hnízdění připevněním umělých hnízd 
na nekonfliktní místa a zároveň stávající 
hnízdní místo vhodným způsobem zru-
šit nebo zneatraktivnit, ale vždy mimo 
hnízdní období! Dalším řešením je do-
časné nebo trvalé připevnění dřevěné, 
plastové či plechové podložky pod hníz-
do, odklánějící trus mimo fasádu. Po-
moci může i úprava fasády pro snadněj-
ší mytí. 

Mysleme tedy na to, že jiřičky a rorýsi 
jsou našimi sousedy, kteří do měst patří. 
Jako součást složitého potravního řetěz-
ce jsou přírodě, a tedy i nám prospěšné, 
proto jsou zákonem chráněni. Jelikož je-
jich existence je dnes vázána téměř vý-
hradně na lidská sídla, je na nás, jestli 
jim umožníme bytí mezi námi. Nemusí 
to být vždy jednoduché, ale za zacho-
vání poletujících jiřiček a pískajících ro-
rýsů nad našimi hlavami trochu kompli-
kací stojí. 

Mgr. Luděk Petrilák
a Ing. Petr Kostečka

AFS Mezikulturní programy, o. p. s.
Již několikrát jsme psali o této organiza-
ci, a to vždy v souvislosti se zahranič-
ními studenty, kteří byli v českých rodi-
nách na ročním pobytu.

Protože se blíží konec školního roku 
a naše dobrovolnická skupina se bude 
se svými letošními dětmi loučit, požá-
dali jsme hostitelské rodiny našeho re-
gionu a studenty, kteří u nich prožili 
bezmála rok, o krátkou zprávu o tom, 
jak se jim letos hoštění vydařilo. A tady 
je první zpráva, která dorazila z Vrch-
labí.

AFS – aneb dejte lepší startovní 
pozici do života vlastním dětem

Přináším pohled rodiny z Vrchlabí ma-
jící 3 dospívající syny (nyní 17, 17, 
15 let).

Já jsem technik a manželka dříve 
15 let učila na gymnáziu, v současnosti 
pracuje v oblasti vzdělávání dospělých. 
Zamýšleli jsme se s manželkou, jak za-
jistit, aby naši synové období studia 

„neproflákali“. Co budou potřebovat, až 
budou shánět zaměstnání? Budou po-
třebovat znalost svého oboru a aktivní 
znalost JAZYKA. A na to jim pouze do-
cházka do školy nestačí. 

Jednou přijela manželka ze školení, 
kde se dozvěděla, že existuje organiza-
ce AFS, která zajišťuje zahraniční poby-
ty studentů u nás, a že hledá rodiny pro 
jejich hoštění.

To je nápad! Ubytujeme studenta za 
zahraničí. Oni totiž všichni ti studenti 
umějí anglicky. Úroveň jejich angličtiny 
je rozdílná, ale vždy na solidní úrovni.

Po nezbytných administrativních 
procedurách se u nás ubytoval náš prv-
ní zahraniční student z Mexika. Veške-
rá komunikace s ním probíhala pouze 
v angličtině. 

Ani ve snu bych si nedokázal předsta-
vit, jak půjde úroveň nás všech nahoru. 
Další přínos byl v tom, že se k nám do-
stala jiná kultura, nové poznatky o živo-
tě na druhé straně zeměkoule. Za těch 
10 měsíců jsme zažili spoustu nových 
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věcí a z cizího studenta se postupně stal 
člen naší rodiny se stejnými právy a po-
vinnostmi jako mají naše děti.

Nyní hostíme našeho druhého stu-
denta, a to z Německa. Dojmy a zážit-
ky jsou opět silné, ale jsou zase jiné – 
z úplně jiné kultury.

Po téměř dvouleté spolupráci s or-
ganizací AFS jsme k ní získali důvěru 
a naši dva starší synové letos s AFS od-
jiždějí na roční pobyt do zahraničí. To 
sice něco stojí, ale téměř každý přece 
svým dětem spoří. A my jsme přesvěd-
čeni o tom, že neexistuje lepší investice 
než do vzdělání? 

Jirka Jon, Vrchlabí

Dopis německého studenta

Ahoj! Jsem Conrad z Německa a jsem 
bydlel minulých 9 měsice u rodiny Jo-
novích. Jak to bylo pro musikanta, který 
nema bratry ani sestry u rodiny která ma 
tři kluci a ma ráda sport?

U rodiny Jonovích jsem se naučil 
hodně věci. Nejvíc me dalo společny 
život se třemi bratry, Tady mame plan 
domacích praci, třeba že musím dělat 
každy ponděli a patek myčku a ve čtvr-
tek vysávat. 

A o vikendu jsem měl občas vylet 
s kamarády nebo s AFS a pak v neděli 

jsme měli občas „pracovni den“ a jsme 
třeba dělali dřevo, uklízeli garaž nebo 
malovali steny spolu s českymi bratry.

Myslím si že ta pracovni zkusenost mi 
bude pomahat v budoucnosti.

Protože Vrchlabí je v Krkonoších, 
taky jsem zkusil lyžovat s moji třidou 
a s bratrem Kubou jsem chodil na atle-
tiku. Jsme byli v zimě na černy hoře na 
tyden. S bratrem Vojtou jsem byl na ta-
nečním kurzu v Jilemnici. A tam jsem se 
naučil Polku, Mazurku a klasický tanec 
a český holky byli sympatický.

Moje česka rodina je velmi sportov-
ni a jsem taky začal běhat, cvičit v po-
silovně. Na jaře jsme koupili běhaci 
pas a teďka chodim občas běhat do ga-
raže. Před AFS jsem nedělal žadný sport 
a nyní jsem se naučil jak sport může dát 
víc energie každý den.

Před zkouškou z českeho jazyka 
moje rodina mi taky pomahala s čes-
kým jazykem.

Učili jsme se spolu jazyky, třeba strej-
da mi učil česky jazyk a jsem ho učil an-
glicky jazyk.

Myslím si že nejsem stejný kluk jako 
před pobytem tady v Česke republice 
a že lépe vím, jaký chci být v budouc-
nosti.

Samozřejmě bylo to občas těšky pro 
mě tady protože moje česka rodina je 
hodně jiná než moje německa rodina, 
ale jsem rád že jsem měl tady hodně 
času pro nové zkušenosti a víc času pro 
hudbu a dělal jsem, co mám rad. Nebo: 
Jsem rád že jsem byl tady.Doufám, že 
rozumíte moji češtině s německým ak-
centem.

Conrad, 17, student z Německa

Poznámka: Konrád v letošním školním 
roce studoval na jilemnickém gymná-
ziu. (Dopis nebyl redakčně upravován.)

Foto J. Jon
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Jilemnický školský systém
Se začínajícími prázdninami bych se 
ještě ráda vrátila k článku pana ředitele 
Hartmana v květnovém zpravodaji.

Velmi obsažný článek popisuje vý-
bornou úroveň jilemnické střední školy. 
Naskýtá se tedy otázka, PROČ žáci zů-
stávají na základních školách.

Už dlouho vím, že současné vzdělává-
ní funguje jako rozjetý vlak řítící se vel-
kou setrvačností z kopce a vyskočit z něj 
není právě jednoduché. Přesto se v naší 
republice nacházejí takoví učitelé, kteří 
opouštějí staré koleje a za vydatné po-
moci rodičů vytvářejí nové školy, nové 
vzdělávací programy. Tito lidé pochopi-
li, že stejně, jak rychle se mění život ko-
lem nás, je třeba proměnit systém vzdě-
lávání, aby žáci (generace nového století) 
co nejdříve porozuměli našemu kompli-
kovanému světu. Není důležité drilovat 
obrovské množství znalostí, které člověk 
hned po písemce zapomene, ale je třeba 
přemýšlet, zjištěná fakta hodnotit a dávat 

do širších souvislostí, vymýšlet nejrůzněj-
ší nové cesty poznávání, umět komuni-
kovat a efektivně diskutovat. Je nutné se 
ptát, co budou žáci a studenti potřebovat, 
aby splňovali požadavky budoucích po-
volání.  Jako výborný příklad může slou-
žit před dvěma lety založená Montessori 
škola v našem městě. Je to pouze jeden 
střípek z mozaiky téměř 150 nejrůzněj-
ších inovativních škol v České republice, 
které v posledních letech vznikly.

V Jilemnici se diskutuje o mnoha vě-
cech, bohužel vize moderního školství 
zůstává dosti v pozadí. Je to obrovská 
chyba, protože právě nové, komunitní, 
smysluplné a spolupracující vzdělávání 
od 3 do 19 let by mohlo městu přinést 
mnoho pozitivního. Jen je třeba o tom 
začít hovořit a potažmo zrušit školní 
metody minulých století!

Všem pedagogům, studentům a žá-
kům přeji krásné prázdniny.

Iva Tryznová

Z jilemnických škol
Zprávičky ze Základní školy 
a Mateřské školy, Komenského 103

Po roce jsme tu opět se zprávami z naší 
školy. Zažili jsme toho opravdu hod-
ně. Již tradičně jsme se zúčastnili vě-
domostní soutěže Kopidlenský kvítek 
s družstvem (S. Jirousková, N. Hlaváčo-
vá, P. Hollmann). Zde jsme se umístili 
na krásném třetím místě. 

Ze sportu je to především místní 
kolo SHM v atletickém čtyřboji – běhy, 
skok daleký a hod míčkem. Simona 

Jirousková a Ondřej Bulušek, postoupi-
li do krajského kola. V něm byla velice 
úspěšná Simonka Jirousková, která nás 
bude reprezentovat v národním kole. 
Na podzim se naši žáci aktivně zapoji-
li do turnaje v přehazované v Semilech.

Naše úspěšná sportovkyně Simonka 
Jirousková byla v loňském roce oceně-
na starostkou města při příležitosti oslav 
státního svátku.

Mladší žáci navštívili dopravní hřiště 
v Košťálově, kde si osvojili základy jíz-
dy na kole.
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Žáci nižších ročníků se zapojili do 
výtvarných soutěží (např. Podvodní 
svět, Fauna a Flora Krkonoš) jejich vý-
tvory byly opravdu moc vydařené a udě-
laly radost nejen porotě, ale i široké ve-
řejnosti. V prosinci se skupinka dětí 
převlékla za čerty, anděla a Mikuláše 
a umožnila ostatním dětem prožít tento 
svátek. Nejprve chodily po třídách ško-
ly, posléze se vydaly „postrašit a potě-
šit“ děti a pacienty v MMN v Jilemnici. 

V rámci projektu „Vánoce ve světě“ 
děti „procestovaly“ několik zemí plane-
ty Země a pomocí cílených úkolů měly 
možnost dozvědět se o zvycích a tradi-
cích daných zemí. 

V průběhu školního roku jsme na-
vštívili několik divadelních představe-
ní v místním Společenském domě Jilm 
(např. pořad Patříme k sobě, Krkonoš-
ské pohádky apod.). Taneční vystoupe-
ní skupiny Paul-Dance v programu Ka-
leidoskop jsme, jako každoročně, se 
zájmem vyčkávali a opět jsme byli po-
těšeni krásným zážitkem. Rádi také na-
vštěvujeme místní muzeum, kde se do-
zvídáme mnoho zajímavého o historii 
nejen našeho kraje. 

Stále sbíráme víčka z Pet lahví a zasí-
láme je Filipu Kněžourkovi z Hronova, 
který trpí apalickým syndromem. Dětem 
patří pochvala za přístup ke sběru ví-
ček. Zadostiučiněním jim je určitě hře-
jivý pocit pomoci druhému. Již několik 
let prohlubujeme vzdělanost v ochraně 
přírody a začínáme vždy už ve třídách. 
Zde třídíme odpad a apelujeme na kaž-
dého jednoho žáka, aby ve svém živo-
tě dbal na ekologii a zlepšení životních 
podmínek. Ve škole sbíráme také elek-
trozařízení a baterie. 

Závěr školního roku si zpříjemníme 
třídenním školním výletem, který pro-
žijeme na chalupě ve Strážném. Výletu 
se zúčastní děti z druhého stupně. Děti 
z nižších ročníků spolu s dětmi z vyš-
ších ročníků zažily zábavný den ve Fajn 
parku v Chlumci nad Cidlinou. 

Přejeme Vám i našim žákům klid-
né a pohodové prázdniny, plné zážitků 
a radosti z pohybu. 

Mgr. M. Chlumová

ZŠ a MŠ speciální Srdíčko

„Je-li v našem životě někdo, 
komu máme chuť rozběhnout se naproti,
objevili jsme poklad nevýslovné ceny.“

Čas se navíjí, jako cívka příze, někdy 
pomalu, jindy se zdá, že rychleji, přesto 
stále ve stejném tempu. V tento čas je, 
k radosti všech žáků a studentů, cívka 
školního roku úplně navinutá. Poslední 
zazvonění otevřelo s každoroční jisto-
tou vrátka bezstarostným prázdninám. 
Dovolte nám malé odvinutí příze času.

Naše škola již řadu let spolupracu-
je s MŠ Zámecká, se ZŠ ve Studenci, 
ZŠ v Martinicích a s 2. ZŠ v Jilemnici. 
V březnu jsme navštívili žáky ZŠ ve Stu-
denci, kteří nám zahráli svoje divadelní 

Foto M. Chlumová
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představení „Tři oříšky pro Popelku“ pod 
vedením paní učitelky Macháčové. Vý-
kony žáků 9. třídy byly skutečně profe-
sionální a obdivuhodné, jejich nasazení 
100%. Každý si v krásně sehrané pohád-
ce našel to své – děti se smály a bavi-
ly, paní učitelky občas utřely slzu. Tak 
opravdové a uvěřitelné jejich emoce 
byly. Vám všem proto patří naše veliké 
poděkování za krásný a nevšední umě-
lecký zážitek!

V dubnu a červnu jsme navštívili MŠ 
Zámecká. 1. června se jejich zahrada 
proměnila v naučnou stezku Ferdy Mra-
vence. Žáci procházeli jednotlivá stano-
viště a plnili nejrůznější úkoly spojené 
se životem v mraveništi. Nejenomže při-
tom prokázali svoji šikovnost a postřeh, 
ale také se dozvěděli o pilných mraven-
cích spoustu zajímavostí. Na konci stez-
ky děti našly sladký poklad a posilnily 
se zdravými dobrotami. Stezka Ferdy 

Mravence byla krásně a pečlivě připra-
vená a našim žákům se velice líbila.

V březnu a v červnu nás navštívili 
žáci z II. ZŠ v Jilemnici s paní učitelkou 
Paulů. V březnu našim dětem zahráli ve-
selé pásmo pohádek. V červnu pak při-
pravují, jako každoročně k svátku dětí, 
na zahradě stanoviště s plněním všeli-
jakých úkolů na procvičení paměti, po-
střehu, znalostí a šikovnosti. Za odmě-
nu pak našim dětem darují tašku plnou 
sladkostí a dobrot. Každý rok přibýva-
jí nové nápady a úkoly a žáci z II. ZŠ 
mají všechno velice hezky a nápaditě 
připravené.

V květnu jsme navštívili Dětský do-
mov ve Vrchlabí. Paní vedoucí vychova-
telka Renata Haasová nás srozumitelně 
seznámila s chodem a organizací dět-
ského domova a odpovídala na dotazy 
dětí. Potom nás provedla celou budovou 
dětského domova a vysvětlila, že jsou 

Jaro ve třídě u motýlků. Foto R. Fischerová
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zde děti rozděleny do skupinek, tvoří-
cích samostatnou rodinu v každém pa-
tře. V prostorách rozlehlé zahrady si po 
svačině žáci zahráli míčové hry. Návště-
va Dětského domova ve Vrchlabí naše 
žáky určitě obohatila. Díky ní si uvědo-
mili, že mít svoji vlastní rodinu, není věc 
samozřejmá a je hodně dětí, které tako-
vé štěstí nemají. Měli možnost nahléd-
nout do jiného světa. Viděli prostředí, 
kde svoje dětství, svoje radosti i staros-
ti, prožívají děti, které z různých důvo-
dů nemají, nebo nemohou žít se svojí 
vlastní rodinou.

Během února a března jsme s žáky 
pravidelně navštěvovali plavecký bazén 
v Jilemnici. Pro naše žáky je pobyt ve 
vodě relaxací, při níž zároveň zdokona-
lují svoje plavecké a pohybové doved-
nosti. Na konci března jsme uskutečnili 
exkurzi do chráněných dílen ve Vrchla-
bí. Tato exkurze žáky zaujala, zvládli si 
vytvořit svůj vlastní výrobek s pomocí 
zaměstnanců dílny. Poznali, jak to chodí 
a jak se pracuje v chráněných dílnách. 
Přijetí bylo velice milé a všichni zaměst-
nanci se žákům ochotně věnovali.

Začátkem června jsme s celou školou 
a školkou jeli vláčkem do ZŠ v Marti-
nicích. Žáci zdejší školy nám předved-
li svůj projekt s názvem „Čas“. Projekt 
byl důkladně promyšlený a naučný, jeho 
průběh doplňovali i naši žáci svými vě-
domostmi a znalostmi. Společný zpěv 
a tanec v kruhu zakončil příjemně strá-
vený čas v martinické škole. V průbě-
hu celého školního roku nás v Srdíčku 
navštěvovaly všechny naše kamarádské 
školy a školky. Naši žáci všem před-
vedli tanečně-hudební pásmo „Zvířát-
ka v lese“, které jsme v průběhu listo-
padu a prosince natrénovali. Potom si 
všechny děti společně pohrály a popoví-
daly, také nabídly připravené pohoštění. 

Společně strávený čas je velice hodnot-
ný, je přínosem a vzájemným oboha-
cením všech dětí, protože – patříme 
k sobě – všichni – bez rozdílu. 

A protože červen patří již tradičně 
výletům, vyrazí všechny naše třídy na 
společný výlet na Pecku. Návštěva hra-
du, opékání buřtů a společné hry v par-
ku nám zaručí krásně a radostně proži-
tý den, na který se už všichni moc těší. 

A naše přání na závěr? Krásné prázd-
niny plné her, dobrodružství a kamará-
dů, ať máte vždycky komu rozběhnout 
se naproti.

Ivana Grzešová,
ZŠ a MŠ speciální Srdíčko

Jaro ve třídě u motýlků v MŠ Zámecká

„Čáry, máry v dutém stromě, housenka 
tam čaruje, … čarovala až do jara, až jí 
praskla postýlka, housenka se proměnila 
v překrásného motýlka…“

Zpíváme si v písničce a dětí – „mo-
týlků“ máme v naší třídě 25. Společně 
jsme čarovali a kouzlili koncem dubna. 
Maminky připravily dětem na čaroděj-
nický den hezké oblečky. Kouzlení a ča-
rování i s vařením zázračného lektvaru 
nás moc bavilo. V květnu se děti těši-
ly na svátek maminek. Maminky jsme 
k nám pozvali na návštěvu a společně 
jsme prožili jedno odpoledne. Děti pro 
ně ozdobily obrázky – mandaly pro ra-
dost. Naučili jsme se, jak si dát navzá-
jem užitečnou masáž a kreslili jsme si 
na záda obrázky: srdíčko – pro lásku, 
motýlka – pro štěstí, strom – pro zdra-
ví. Maminky jsme potěšili písničkou, 
říkankou a srdíčkem – přáníčkem. Ne-
chyběla ani pusa, pohlazení a obejmu-
tí. Za týden pozvání k nám přijaly ba-
bičky dětí a sešlo se jich hodně. Děti je 
uvítaly divadlem „O veliké řepě“. V naší 
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pohádce měla babička vnoučátek pl-
nou třídu a s řepou pomáhali všichni. 
Děti s babičkami zdobily trička na vý-
let a společně si u nás pohrály. Bylo to 
velmi příjemné odpoledne a děti o něm 
dlouho vyprávěly. Koncem května jsme 
vyrazili autobusem společně se třídou 
Včeliček do Mirakula v Milovicích. Spl-
nila se všechna naše přání – pěkné po-
časí, klidná jízda, bezpečí dětí, téměř 
prázdný areál – prostě vydařený výlet! 
1. června jsme oslavili svátek dětí s Fer-
dou Mravencem a hrou na zahradě ma-
teřské školy. Na vyzdobenou zahradu 
přišly i děti z MŠ Valteřické, nejstarší 
děti z MŠ Spořilovské a procházku si 
k nám udělalo i Dětské centrum Srdíč-
ko. Všichni jsme tento krásný den slavili 
společně. Na naší zahradě je nádherně. 
Děti tu mají velký prostor, herní prvky 
a zázemí pro svoje hry. Brzy se dočkají 
i nového zastřešeného altánu, který je 
ochrání před velkým sluníčkem nebo 
naopak deštěm. V červnu ještě navští-
víme hasiče a budeme poznávat naše 
město. Koncem měsíce se rozloučíme 
se školním rokem závěrečným vystou-
pením pro rodiče a sourozence. Děti si 
sami vybíraly písničky a říkanky, který-
mi chtějí své nejbližší potěšit. Letošní 
program má název – „Cestujeme celým 
rokem“. Čekají nás prázdniny – čas vý-
letů a dovolených. Přejeme všem našim 
dětem, aby co nejvíce času prožily spo-
lečně se svojí rodinou a u nás ve školce 
1. září zase na shledanou! 

Těší se na vás Lída Fischerová, 
Eva Vaníčková a také celý kolektiv 

MŠ Kamarádka

Den Země v mateřských školkách

V rámci spolupráce naší školy s mateř-
skými školkami dostala naše šestá třída 

za úkol uspořádat Den Země pro děti 
z jilemnických mateřských škol. Pilně 
jsme se na něj připravovali s naší paní 
učitelkou přírodopisu paní učitelkou 
Šulcovou a naším třídním učitelem Půl-
pánem. K přípravě jsme využili i dal-
ší hodiny, například pracovní činnosti 
nebo výtvarné výchovy.

V pondělí 16. května jsme všichni vy-
razili do MŠ Zámecké. Byli jsme napnu-
tí, jak obstojíme a zúročíme naši přípra-
vu. Po svačince se na zahradu vyrojily 
natěšené děti. Střídaly se na jednotli-
vých stanovištích podle stanoveného 
rozpisu a plnily různé aktivity. Napří-
klad: učily se poznávat ptáky, zvířát-
ka nebo jarní rostliny, skládaly puzzle 
s motivy krkonošských staveb a podob-
ně. Moc si to užily a my s nimi. Ve čtvr-
tek 19. května jsme si vše zopakovali na 
zahradě MŠ Spořilov, kam přijely i děti 
z MŠ Hrabačov.

Počasí nám po oba dny přálo, děti byly 
hodné a šikovné. Všichni jsme se snažili, 
aby naši malí kamarádi měli pěkné zá-
žitky. Domů si odnesli několik drobných 
věcí na památku. Odměnou nám bylo 
jejich nadšení, radost a také pohoštění, 
které nám v obou školkách připravili.

Za šesťáky ZŠ Jilemnice, 
Komenského 288 sepsaly Simona 

Šírová a Klaudie Bucharová

Den Země. Foto M. Půlpán
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Úspěch na matematické 
Pythagoriádě

Matematická soutěž Pythagoriáda se na 
naší škole již tradičně koná každé jaro. 
V letošním roce se jí dobrovolně v od-
poledních hodinách zúčastnilo 13 žáků 
ze sedmých a osmých tříd. Ti nejlepší, 
kteří získali požadovaný počet bodů, 
postoupili do kola okresního, které se 
konalo 24. května v Semilech. V okres-
ním kole naší školu reprezentovali Aneta 
Vinklářová, Barbora Zatloukalová, Mar-
kéta Jelínková, David Beran a Tomáš Je-
línek.

Velkou radost nám, ale určitě i sobě, 
udělal David Beran, který v kategorii 
osmých tříd obsadil první místo! Stal 
se nejúspěšnějším řešitelem. Z patnác-
ti úloh se mu podařilo správně vyřešit 
úloh dvanáct a zároveň i v nejkratším 
čase. Velice hezkých výsledků dosáhli 
i ostatní soutěžící, krásná jsou umístě-
ní Anety Vinklářové a Báry Zatloukalo-
vé na třetím a čtvrtém místě mezi žáky 
sedmých tříd. 

K jejich úspěchu všem gratulujeme 
a zároveň děkujeme za vzornou repre-
zentaci naší školy.

Učitelka matematiky na ZŠ Jilemnice, 
Komenského 288 R. Šulcová

Úspěchy ve štafetovém poháru – 
6. místo na republikovém finále

Naši nejmenší žáčci z druhých až pá-
tých tříd úspěšně reprezentovali naši 
školu i Jilemnici při všech postupových 
kolech atletické soutěže Štafetový po-
hár. Celé jejich snažení vyvrcholilo je-
jich účastí na republikovém finále, které 
se konalo v květnu na stadionu v Čásla-
vi. Tento stadion je pro fanoušky atleti-
ky známý tím, že zde trénovala bývalá 

mistryně světa v běhu na 800 m Ludmi-
la Formanová.

Jak jsme v letošním ročníku postu-
povali? Nejprve jsme zvítězili v okres-
ním kole, které uspořádala naše škola 
na domácím stadionu v Jilemnici. Po 
následujícím vítězství v krajském finále 
v Jablonném v Podještědí jsme se mohli 
znovu po roce těšit na souboje s 15 nej-
lepšími školami z celé ČR v republiko-
vém finále. 

Nejdříve se běžely štafety 1.–3. tříd 
na 8×100 m, poté stejné štafety 4.–5. 
tříd. Po krátkém odpočinku a radován-
kách na Kinder atletičce se běžely mixo-
vané štafety na 8×200 m. V celorepub-
likové konkurenci naše malá školička 
skončila na krásném 6. místě. Z vítěz-
ství se zaslouženě radovala ZŠ Porub-
ská z Ostravy. A přesto, že se nám ne-
podařilo zopakovat loňské druhé místo, 
jsme s výkonem našich atletů velmi spo-
kojeni.

Naši školu reprezentovali: Jakub Sa-
laba, Patrik Plecháč, David Mánek, Se-
bastian Hauk, Angelika Hauková, Lucie 
Žalská, Marie Švandrlíková, Anna Švan-
drlíková, Dan Salaba, Martin Svoboda, 
Roman Valnoha, Antonín Malý, Anežka 
Seifertová, Míša Jakouběová, Linda Buš-
tová a Tereza Buďárková.

Štafetový pohár.  Foto M. Půlpán
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Bylo krásné vidět, jak celé dopoled-
ne sportovalo více jak 250 dětí. Počasí 
se vydařilo a na závodech byla příjem-
ná přátelská atmosféra. Děti si odnesly 
domů nejen drobné ceny, ale i spoustu 
zážitků ze setkání s dalšími sportovní-
mi kamarády.

Sepsal a s mladými atlety vše prošel
Milan Půlpán

Není datel jako datel

Pták datel v přírodě ošetřuje svým zo-
bákem stromy a zbavuje je škodlivého 
hmyzu. Firma odborníka na ošetřování 
stromů – arboristy Lukáše Neklana se 
jmenuje také Datel a svým počínáním – 
ošetřováním stromů pomocí horolezec-
ké techniky datla hodně připomíná.

Pana Neklana a jeho kolegu jsme si 
pozvali na odborný zásah – prořezáv-
ku všech stromů na našem školním hři-
šti. Stromy byly delší dobu neudržované 
a zvláště při zhoršených povětrnostních 
podmínkách hrozilo nebezpečí pádu su-
chých větví.

Proto jsme se rozhodli nechat provést 
tento odborný zásah specialisty – arbo-
risty. Největší proměnou prošla vrba, 
u které byl objem větví v koruně zredu-
kován až o 60 %, zásahy na dalších stro-
mech už byly spíše preventivní a spočí-
vali v prořezávce suchých větví. Oběma 
odborníkům se velmi líbila naše lípa. Je 
dominantou naší zahrady a jistě patří 

i mezi nejkrásnější stromy v celé Jilem-
nici. A dle odborníků je zcela zdravá.

Doufáme, že máme na několik dal-
ších let postaráno o bezpečí dětí na 
školní zahradě.

Václav Korbelář, zástupce ředitele
ZŠ Jilemnice, Komenského 288

Studentský parlament chystá exkurzi 
do Osvětimi

Je tomu již několik měsíců, co na jilem-
nickém gymnáziu zdárně funguje, pod 
vedením předsedy Luboše Ducháčka, 
Studentský parlament Gymnázia a SOŠ 
Jilemnice. Po prvních nesmělých krůč-
cích chystá organizační výbor parlamen-
tu (Veronika Hájková, Vojtěch Libnar, 
Luboš Ducháček) exkurzi do koncen-
tračního tábora Osvětim a města Kra-
kov. Akce je plánovaná na říjen 2016 
a je určena studentům naší školy, které 
by měla podpořit v historickém, ale ze-
jména lidském uvědomění. Studentský 
parlament nabízí studentům možnost 
stát se aktivním středoškolákem, učit se 
samostatnosti a zodpovědnosti, nemít 
strach vyjádřit své názory. To vše jsou 
dovednosti, jež mladý člověk potřebuje 
k odpovědnému přístupu v občanském 
i osobním životě. Studenti naší školy se 
mají na co těšit, exkurze do Polska je 
pouze začátek!

Vojtěch Libnar, místopředseda 
SP Gymnázia a SOŠ Jilemnice

Rozhovor s „učitelem vítězů“
V pátek 3. června se Koncertem vítězů 
jilemnické veřejnosti v Erbovním sále 
našeho městečka představili vítězové ce-
lostátního kola soutěže ZUŠ v komorní 

hře na dechové nástroje, žáci jilemnic-
ké ZUŠ, se svým učitelem, panem Jiřím 
Horáčkem. Koncert, uskutečněný díky 
vstřícné iniciativě PaedDr. Luštince, měl 
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velký ohlas – zúčastnilo se ho kolem 
dvou set návštěvníků.

Využila jsem této příležitosti k tomu, 
abych se od pana učitele dozvěděla tro-
chu více o jeho nepřehlédnutelně úspěš-
né učitelské činnosti. Vždyť se svým žá-
kům věnuje již 31 let a rukama mu jich 
za tu dobu prošlo kolem dvou stovek. 

Dvanáct z nich pokračovalo na kon-
zervatoř a za zmínku jistě stojí, že s bý-
valými žáky pana učitele se můžeme 
setkat např. v orchestru libereckého di-
vadla (mezi příčnými flétnami bychom 
tam našli hned dva), v plzeňském filhar-
monickém orchestru, v Orchestru státní 
opery, jeden se stal dokonce profesorem 
na pražské AMU, jiný zpívá v plzeň-
ském divadle i jinde po světě, dalšího 
občas i zde, v Jilemnici, potkáme coby 
sbormistra pěvecké skupiny Satori atd.

Co Vy na to, pane učiteli? 
Určitě mě hodně potěší, když pak při-

jdou a řeknou – bez Vás bych tady ne-
byl, nebyla. Stalo se mi to např. i v napl-
něném Obecním domě v Praze. To jsou 
pak momenty, které se zapíší hluboko. 

Co je podle Vás klíčem k úspěšnosti uči-
tele hudby?

Musí to dělat rád. Pro mě osobně je 
hudba v životě alfou i omegou. Zavřít 
se do třídy a hrát, soustředit se výhradně 
na ni, je pro mě i cestou k překonávání 
všednodenních těžkostí, kterých kolikrát 
také není málo. 

Spočívá Vaše práce výhradně v samot-
né výuce? 

To ani zdaleka ne. Kromě tří základ-
ních předpokladů úspěchu, které spa-
třuji v talentu, píli a schopném učiteli, 
potřebuje každý žák samozřejmě i vy-
hovující nástroj. Z nástrojařů, s kterými 

jsem za tím účelem v kontaktu, mohu 
zmínit třeba pražského Kubra, či Kreč-
meru z Albrechtic. Kontakty s nimi sice 
většinou fungují i na dálku, přesto však 
si shánění nástrojů a zařizování jejich 
oprav žádá své. 

Návazně je pak leckdy zapotřebí 
i trocha diplomacie k přesvědčení ro-
dičů ke koupi přiměřeně kvalitního ná-
stroje, když se jejich ratolest ukáže být 
dostatečný nadějnou pro budoucnost. 

Další úkolem jsou noty a ve sboro-
vé činnosti na míru psaná aranžmá. Za 
tím účelem jsem si za léta vytvořil něko-
lik pro úspěch našeho snažení nenahra-
ditelných kontaktů, z nichž mohu jme-
novat např. mého bývalého spolužáka 
p. Krejčíka z Liberce, nebo brněnské-
ho skladatele Bártka, hrajícího též s Or-
chestrem G. Broma. 

Zajistit je potřeba i přepsání a vytisk-
nutí původních, ručně psaných partitur. 

To všechno samozřejmě stojí peníze, 
a tak tam, kde nepostačí rozpočet ško-
ly, je třeba poshánět též zdroje sponzor-
ské, či si, tu a tam, vypomoci i z vlast-
ní kapsy. 

Máte pocit, že se z českého národa vy-
trácí muzikálnost? 

Nemyslím si. I když zájmy mladé ge-
nerace jsou dnes rozptýlenější a přimět 
děti cvičit je náročnější. Zastávám ale 
vcelku jednoduše názor – kdo se pocti-
vě učit nechce, ať raději neztrácí čas. 

Možná moje náročnost sem tam ně-
koho i odradí, je to ale jen druhá stra-
na mince. Rozhodnout se musí každý 
sám za sebe.

Když se muzikant stane učitelem, je 
v tom i kus oběti?

Určitě ano. Učení vyčerpá, ale také 
dává mému žití smysl. Vnímám ho jako 
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Ano, čas plyne jako voda a jilemnický 
Autoklub Krakonoš letos slaví význam-
né jubileum, kulatiny. Na podzim tomu 
bude již 70 let od chvíle, kdy byl zalo-
žen tehdejší Autoklub jako součást Auto-
klubu Republiky československé. V roce 
1950 byl jilemnický klub začleněn do 
Svazarmu, kde setrval až do jeho pádu. 
Po revoluci byl obnoven Českosloven-
ský autoklub, jehož součástí se Autoklub 
Krakonoš v AČR stal v roce 1990. 

Od doby založení klubem prošla celá 
řada „plodných“ členů, organizátorů. Za 
těch téměř 70 let činnosti se může zdejší 
klub pochlubit opravdu velmi bohatou 
historií. Ta čítá nespočet uspořádaných 
soutěží a závodů jak pro motocykly 
(Krkonošské soutěže, Mezinárodní šes-
tidenní, silniční závody…), tak pro au-
tomobily (závody do vrchu, orientační 
soutěže, EKO rallye), školy smyků atd. 
Ale klub se angažoval a nadále anga-
žuje i v otázce bezpečnosti silničního 
provozu v Jilemnici, pořádá různé akce 
a exkurze pro své členy, besedy, před-
nášky i školení.

Je toho obrovská spousta a popsat vše 
by zabralo nejedno vydání zpravodaje. 
A navíc není nad názornou ukázku…

Proto přijměte pozvání na oslavu 
zmíněného výročí, která se uskuteční 
v sobotu 16. července v budově a okolí 
budovy autoklubu, tedy naproti nemoc-
nici. Připraveno pro vás bude několik 
různých expozic. Jednak se v klubovně 

dozvíte podrobnosti a detaily z histo-
rie klubu i budovy, z historie i součas-
nosti pořádaných sportovních podniků, 
budete moci obdivovat sbírku pohárů, 
dobové plakáty prvních motoskijöringů 
pořádaných v Jilemnici (jezdilo se i Zvě-
davou uličkou) a mnoho dalšího. Těšit 
se můžete i na ukázky umění Mirosla-
va Urbance, tedy člověka nejen „pozna-
menaného“ motocyklovými soutěžemi, 
ale i kreslíře vtipů jak s motocyklovou 
tématikou, tak se samotným pánem na-
šich hor, Krakonošem. Jako zpestření 
budou promítána jím zpracovaná videa 
z Krkonošských motocyklových soutě-
ží a Šestidenních ze Špindlerova Mlýna. 
Pro zájemce pořadatelé rádi uspořádají 
odborně komentovanou exkurzi celou 
výstavkou.

Ale žít to bude i venku. Připraveny 
budou stánky s ukázkami techniky. Jed-
nak v současnosti činných sekcí jilem-
nického klubu, tedy AOS (Automobilo-
vé orientační soutěže) a enduro (ukázka 
zastávky v servisní zóně časové kontroly 
při soutěži). Rovněž je v jednání vysta-
vení techniky vloni tragicky zesnulého 
Otakara Krámského, dlouholetého člena 
klubu. I v tomto případě budou výstav-
ky komentovány, a tak se dozvíte i něco 
z pravidel výše uvedených sportů a dal-
ší zajímavosti. 

Jako taková pomyslná třešnička na 
dortu by měl být závod motocyklů pří-
mo v okolí budovy. Pokud vše dopadne 

Oslavy 70. výročí založení autoklubu

poslání, životní úkol. Pokud se do něj 
člověk nevloží se vším všudy, výsled-
ků se nedočká. Když se ale na druhou 
stranu člověku podaří vychovat žáky, se 

kterými si může i sám zahrát, je v tom 
velký kus štěstí a zadostiučinění. Tomu 
jsem v životě ochoten podřídit mnohé…

N. Pěničková
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podle představ, bude připraven paralel-
ní extrem test. Tedy okruh plný umělých 
překážek, dva startující, kteří si po kole 
vymění dráhy (mimoúrovňové křížení) 
a vítěz postoupí do dalšího klání. Před-
staví se jezdci jilemnického klubu na 
cross a enduro motocyklech.

Opomenuti nebudou ani nejmenší 
návštěvníci. Pro ně bude nachystán jed-
nak nafukovací skákací hrad, ale pro od-
vážné i možnost povozit se na minibiku, 
popř. ukázky RC modelů. V neposlední 
řadě se můžete těšit (v případě příznivé-
ho počasí) na ukázku stuntridingu. Jakub 
Řéža Řežábek vám předvede akrobacii 

na streetové motorce (jízda po předním 
i zadním kole, kolečka, jízda zády vpřed 
apod.). Dospělí si budou moci poměřit 
síly v přezouvání motocyklového drapá-
ku na čas.

A abych nezapomněl, svačinu může-
te nechat doma. Připraveno bude boha-
té občerstvení a rovněž posezení v pár-
ty stanu.

Takže na sobotu 16. července si nic 
jiného neplánujte a dorazte do Jilemni-
ce do autoklubu! O přesném programu 
budete informováni na webu a FB pro-
filu klubu.

Tomáš Macháček

Devadesátá léta minulého století byla 
pro jilemnický fotbal velmi významná. 
Po ročním budování travnaté plochy ji-
lemnického stadionu se fotbalisté ko-
nečně dočkali. Díky brigádám fotbalis-
tů i jejich příznivců, městu Jilemnice, TJ 
Jilemnice a okresnímu fotbalovému sva-
zu, byla na místě dřívějšího škvárové-
ho hřiště otevřena nová travnatá plocha. 
Poslední zápas na starém škvárovém hři-
šti obstaralo v té době naše nejúspěšněj-
ší družstvo, družstvo mladších dorosten-
ců (vítěz krajského přeboru Vč kraje), 
a to 3. února 1990 s TSM Dukla Praha. 
Vzhledem k tomu, že v té době souběž-
ně připravované náhradní škvárové hři-
ště u nemocnice („kuvajt“) nebylo ještě 
v provozu, musela se všechna mistrov-
ská utkání odehrát na hřištích soused-
ních oddílů. Ve Studenci (st. dorost, A+B 
muži), Roztoky (ml. dorost) a Martinice 
(ml. a st. žáci).

První akcí na novém stadionu byl 
25. července 1991 mezinárodní zápas 

mezi SK Jilemnice a švédským klubem 
IFK Lammhult. Slavnostní výkop zápasu, 
který za řízení pánů V. Hajného, J. Ho-
ráčka, P. Sedláčka a po brankách Hanzy 
a Ulvra skončil 2:2, provedla starostka 
města pí J. Kunátová.

V té době tehdejší užší fotbalový vý-
bor, L. Vítek, Fr. Zuzánek, dr. J. Han-
za a I. Zuzánek, kooptoval do funkce 
prezidenta (tenkráte byl každý prezi-
dent) hodného a fotbalu velmi oddané-
ho snílka, italského občana Pietra Pa-
risiho. Ten zpočátku disponoval jistou 
finanční částkou, se kterou bohužel 
někdy až neuváženě hospodařil. Přes-
to ale díky němu byla v Jilemnici k vi-
dění četná ligová i divizní mužstva. 
Přičemž tehdejší jilemnické družstvo do-
sahovalo s nimi velmi dobrých výsled-
ků. Např.: Trutnov – SK 3:6, Turnov – SK 
3:1, SK – LIAZ Jablonec 3:5, SK – Bohe-
mians 1:3, SK – Svit Zlín 1:5, SK – Hra-
dec Králové B 1:0, SK – VTJ Milíčeves 
5:0 atd. Vrcholem tohoto období pak byl 

Výročí zatravnění stadionu (25 let)
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přátelský zápas našeho SK s mužstvem 
ČSFR „21“ v čele s pozdějším držitelem 
zlatého míče pro nejlepšího hráče Ev-
ropy P. Ned vědem, P. Bergrem, J. Blaž-
kem atd. I když výsledek 12:1 byl kru-
tý, přesto to byl velký zážitek. V té době 
jsme měli velmi dobré družstvo, převáž-
ně z řad vlastních odchovanců: Hanuš, 
Čížek, Hamáček, Tomášek, Lukeš Zd., 
Tryzna, Kavan, Mikolášek L. ml. i st., 
Ulvr, Skála, Hanza, Bartoň L., Beneš, ke 
kterým jsme získali Schauera, Baranyka, 
M. Šikolu, Jeníka a z Turnova Kulhánka 
a Zapletala. Toto družstvo také suverén-
ně vyhrálo podzimní část I.B třídy. Bo-
hužel na jaře 1992 došlo k fúzi s druž-
stvem Sedmihorek, a tudíž jsme za ně 
dohrávali jarní část I.A třídy. Přílišný zby-
tečný nábor hráčů z jiných měst, i přes 
naši dobrou základnu, vedl k jistým si-
tuacím, kvůli kterým nám v následující 
sezóně unikl postup do krajského přebo-
ru Východočeského kraje, přestože jsme 

po podzimu byli v čele tabulky. Tento 
„nezdar“ spolu s nezdravou ctižádostí 
některých tehdejších funkcionářů způ-
sobil, že došlo k rozštěpení oddílu na tři 
celky (dospělí-dorost-žactvo). I přes toto 
rozdělení byly výsledky v jednotlivých 
celcích zprvu velmi dobré. Žactvo (ml. 
i st.) bylo dlouhou dobu účastníkem KP 
Hradecka, dorost po vítězství v I.A třídě 
ročníku 1995/6 postoupil do oblastní-
ho přeboru Východočeského kraje, kde 
následně pobýval na předních místech. 
Avšak družstva dospělých měla jiný 
osud. Po jaru 1994 sestup A-družstva 
do I.B třídy a zrušení B-družstva. Ovšem 
tato stagnace netrvala dlouho. Postup-
ným zabudováváním vlastních odcho-
vanců do základního hráčského kádru 
totiž již v ročníku 1997/8 došlo k ná-
vratu do I.A třídy. Trenér Vl. Lukeš měl 
k dispozici tyto hráče: Hanuš, Čížek, 
Hamáček, Bartoň, Skála, Baranyk, Ha-
dač, Halama, Půlpán, Sedlák, Hradecký, 

SK Jilemnice 1991. Stojící Tomášek, Hanuš, Zd. Lukeš, L. Mikolášek, M. Šikola, Kavan, 
M. Tryzna, Kulhánek, trenér dr. Hanza. Ve dřepu L. Bartoň, Čížek, O. Beneš, L. Mikolášek 
ml., M. Ulvr, J. Hanza, T. Zapletal. Foto J. Fišera
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Středa 6. 7., 18 hod.,
Evangelický kostel Křížlice

Hudba španělské kytary a jejích písní
Pavla Švestková – zpěv & Filip Mora-

vec – kytara
Farní sbor evangelické církve v Kříž-

licích a Společenský dům Jilm Jilemnice 
Vás zvou na tradiční koncert u příleži-
tosti státních svátků Cyrila a Metoděje 
a Mistra Jana Husa.

Vstupné dobrovolné.

Sobota 9. 7., 22.00 hod.
Kino v parku

Neděle 10. 7., 17 hod.,
Zámecký park

Taneční hrátky s dětmi
Vstupné dobrovolné.
Za špatného počasí se nekoná.

Neděle 10. 7., 18.00 hod.
Taneční podvečer v parku
Zábavný výukový večer pro všechny 

generace. Tančíme naboso v trávě.
Vstupné dobrovolné.
Za špatného počasí se nekoná.

11.–15. 7. 2016
Příměstský tábor

Středa 13. 7. – sobota 16. 7.
Krakonošovy letní podvečery

Neděle 24. 7., 20 hod., Zámecký park
Sto let v očistci – divadlo Artur Praha 
Sto let v očistci je svěží jednohub-

ka na současné divadelní scéně s dél-
kou něco přes 60 min., která Vás prostě 
donutí přemýšlet nad životem, osudem, 
láskou, Vaším smyslem a navíc se 
v mnoha částech příjemně nasmějete.

Vstupné 100 Kč

Pondělí 25. 7. – pátek 29. 7., SD JILM
Kytarový kurz Libora Fišera

Pátek 29. 7., 19 hod., Sloupový sál
Koncert kytarového kurzu

Sobota 30. 7., 22.00 hod.
Kino v parku

Neděle 31. 7., Zámecký park
Folkový festival 

Společenský dům Jilm Vás zve…

Onak, Schauer, Horáček, Hartig, Har-
tych, Lukeš Zd., Tikva a další, kteří kme-
nově patřili k B-družstvu.

Po všech stránkách výborný pro od-
díl byl rok 2003, kdy oddíl slavil 85 let 
od svého založení. V sezóně 2002/2003 
totiž bylo A-družstvo mužů poprvé 
účastníkem krajského přeboru. Při této 
premiéře obsadilo 2. místo. Avšak ná-
sledující rok opět znamenal sestup do 
I.A třídy Libereckého kraje. Bohužel v té 
době se již začal tenčit příliv vlastních 

odchovanců, jakožto důsledek již vzpo-
mínaného rozštěpení oddílu na tři ka-
tegorie. A protože na nákup hotových 
hráčů nebyly a nejsou peníze, je oddíl 
v situaci, v jaké je.

Věřme, že momentální „ústup ze slá-
vy“ je jen dočasným jevem a díky per-
spektivní práci s mládeží se podaří opět 
dostat fotbal v Jilemnici na úroveň, která 
potěší nejen samotné aktéry, ale přede-
vším fanoušky tohoto krásného sportu.

J. Hanza
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Obsah příspěvků nemusí být totožný 
s názorem redakce.

Jilemnice zpravodaj města.
Odpovědný redaktor Jan Luštinec. Re-
dakční rada: Josef Cerman, Jana Če-
chová, Leoš Erben, Petr Faistauer, Jakub 
Hála, Hana Jakouběová, Jan Kubát, Ka-
rel Kupka, Dagmar Ouhrabková. Saz-
ba a zlom: P3K (www.p3k.cz). Tisk – 
 obálka: ZAMA s. r. o., vnitřní stra ny: A90 

PRESS-FOTO Jilemnice 500. Vy davatel: 
město Jilemnice, Masarykovo ná městí 
čp. 82, 514 01 Jilemnice, IČO 275808, 
perio dicita: vychází měsíčně, den vydá-
ní: k 1. příslušného měsíce. Počet výtis-
ků: 1 000 ks. Zapsáno do evidence pe-
riodického tisku Ministerstva kultury ČR 
pod ev. č. MK ČR E 22461. Cena 11 Kč. 
Uzávěrka zářijového čísla: 7. 8. 2016.
Obálka: Titulní strana – foto M. Kupčík. 
Zadní strana – foto T. Zajícová.

Program festivalu:
– 15.00 hod. Vojta Kyďák Tomáško 
– 16.30 hod. Brontosauři revival 
– 18.00 hod. Salome – pásmo písní 

Karla Kryla 
– 19.30 hod. Naboso 

Vstupné 120 Kč, mládež 60 Kč, děti 
zdarma.

Občerstvení zajištěno. 
Za špatného počasí se koná v sále SD 

JILM Jilemnice.

Neděle 7. 8., 15 hod., Zámecký park
Pohádkové odpoledne MC Rodinka 

Jilemnice
– 15.30 Červená Karkulka
– 16.30 Přijíždí k vám večerníček
– minidílničky + skákací hrady

Vstupné 40 Kč

Sobota 13. 8. – neděle 14. 8.
Jilemnická pouť

Sobota 13. 8., 21.30 hod.
Kino v parku

15.–19. 8. 2016
Příměstský tábor

Sobota 20. 8., 21.30 hod.
Kino v parku

Sobota 27. 8., 18 hod.
Taneční podvečer v parku
Zábavný výukový večer pro všechny 

generace. Tančíme naboso v trávě.
Vstupné dobrovolné.
Za špatného počasí se nekoná.

Neděle 28. 8., 12 hod.,
Masarykovo náměstí

Loučení s létem
Rybaření na náměstí, setkání historic-

kých válečných automobilů, korálková 
dílna pro děti.

Od 14.00 hod. zahrají skupiny: Brok, 
Klarinetové kvarteto Cantarina Clarine-
te, Jokers.

Občerstvení zajištěno.
Vstupné dobrovolné

Připravujeme:

18. 9., 15 hod.
Nápady blešáka Fešáka – pohádka 

DS Tesseris Lysá nad Labem

22. 9., 19.30 hod.
Manželský čtyřúhelník 
Ztřeštěná komedie o rozdílech mezi 

muži a ženami, komedie o životě, který 
všichni dobře známe a který nás přesto 
znovu a znovu dokáže překvapovat… 
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